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1s on Fourth AVenue and 32nd Street on the southeast

corner,

Q You had a conversation with him) about his relations

with Golwynne or Chemurgy? A I had a8 long conversaticn

with Abe that night, not in the bar but during a long

%_ walk up and down to Wanamaker's store,
QG Wwhat was said between the two of you?

MR, KLEINMAN: Your Honor, I object to this,
I see no connection between that and the charge here,
a conversation concerning Golwynne and Chemurgy.
% THE COURT: A conversation concerning -~ what
3 was that?

MR, SAYPOL: Concerning Golwynne ~-- the golwynne
Company with which the defendant Brothman was agsoclated
at that tlme,

MR, KLEINMAN: Chemurgy.

THE COURT: A conversation that he had wvith

Brothman?

MR, SAYPOL: Yes, a conversation he had with

s N

]
ir

Brothman,

0]
)/

K

THE COURT: I vill overrule the objection

because I do not know what the conversation is and I cannot

tell at this point vwhether 1t is irrelevant,

MR. KLEINMAN: Exception,

Q Will you tell us about that? A During this walk
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Abe told me that he had had a Quarrel with Henry Golwynne

and with his other partner in Chemurgy, Artie weber --
Q Did he tell you that he had formed or iﬁtended to

form a nev business of his own?

A He did tell me he had a separate quarrel with
Weber and Heilig of the Regal bhemical Company, As a
result of these two quarrels Abe had formed with certain
other men -=-

Q Who wvere they? A There was Jules Korchien,
Oscar Vago, Emil Barash, Gus Wollan, the four of those --
in connection with those -- in company with those four

men, he had formed a8 firm called Abe Brothman and

Associstes,

Syl
Y
Sty ' -l

Q At that time di1d he invite you to joln Abe

Aol

,,.
dha

Brothman and Assoclates? Dig@ he offer you any employment?

Ry

2

A Yes, he did.

- Q Did you accept it at that time?
PP "’-‘ﬁ
g A No, I d1é not. -
A3 Q Now, what was the nature of the continuing Weetings,
= if any, from that time on until about March of 19469
£ @
_ﬁg A Untll March of 194t there were only few and
Infrequent meetings between Abe and 1I. The general --

what was generally done was that I did work for Abe, I

4 did go to Abe's 1lab, as I d1d once in the summer of 1945,

and conducted some chemical work for him there,
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Q About that time, in September, 1544, vhat was the

situation with respect to your Soviet superior?

MR. KLEINMAN: I object to this, if your Honor

please,

g_ THE COURT: I will sustailn the objection,
' Q Did you continue at the same time to meet with
Sam, your Soviet superior, after September of 1944 in the

intervals between your meetings with Brothman?

A My last meeting with Sam occurred sbout February

o~

@4 of 1944 and Sam was then replaced by & Soviet agent whom

I ¥new as John,

Q How long did your relations with him continue?

A I met with John steadily from February of 1944

up until Januery or February of 1946, There was one

final meeting in December of 1046,

FERFE CPRE

%@ﬁ"‘_{

é ¢ During the continusnce of your relations with

?% John, was there any traffic in respect to Brothman?

i
é% A There was noneé whatever,
« Q At some time 0id Brothman discuss vith you the

:g possibiiity of obtaining Soviet backing?

N A Yes, he did.

Q@ W1ll you tell us about that, Fix the time for us,

too, and the place where you had the talk vith him,

A It is difficult to fix the exact time., All I

can do 1s give it by year. There was one occasion -- this
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is very difficult trying to depict It exactly -- I have
no reference point to hang it on -- there was one occasion
in 1943, while Abe was 3ti1l]l assoclated with the Chemurgy
firm, wvhen he asked me to try to get some funcs, on the
order of several hundreds a& month, so that he could employ
as draftsmen tvo friends of his at the Chemurgy offices,
After Abe formed the firm of Abe Brothman and Assoclates,
on one occasion in 1G44 and on another occasion in 1945 --
I just can't place it any closer than that -- Abe asked
me to try and get money for him through Amtorg snd my
Soviet superior.
Q Did you talk to your Soviet superifor about that at
the time? A I mentioned it to my Soviet superior,
Q Who was 1t then, John or Sam?
A It was John,
Q What ¢éid John say?
MR, KLEINMAN: I object to 1t,
A I never got the offer --
MR, KIEINMAN: Just wait a minute. I object to
what John sesid, Judge,
THE COURT: I will overrule that objectionon the

samc basis that I overruled your other objection to the

conversation with Sam in connection with his friends wanting

a job, On the same basis I will overrule your objectlon,

Mﬁ. KIEINMAN: Exception, sir.
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A I never got the offer out.

2 What @13 John say? A He ssid not to mention

Abe again,

N Q Why, Adid he say?
%D}‘ MR. KLEINMAN: I object to that,
Q Did he say anything further? A Yes, he 4id,
Q what did he say?
MR, KLEINMAN: ObJection,
Q Give us the whole conversation,
- THE COURT: Wait s minute, Don't give it. There
is an objection,

MR, SAYPDL: I am soOrry.

THE COURT: I think we will take the answver up to
- 4

that point, I do not think we will take any more of 1it,
1 do not know what 1s coming but 1t might be scmething

we should not have,

MR. SAYPOL: I think, if your Honor pleasse, we

ought to have the vhole answer,

MR, KLEINMAN: I think if we had the offer of

proof at the bench your Honor might be able to rule on

1t, I do not know what the answer iss
MR. SAYPOL: It will only take a moment,
(Discussion at the bench among court and counsel,

off the record, not in the hearing of the jury).
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(The proceedings were resumed within the hearing .
of the Jury, as follows):
BY MR, SAYPCL:

Q Ncw, will you come on to February of 1946, Do

you remember about that time your employment with the
Pennsylvania Sugar Company cea;ed, Mr, Geld?
A Yes,I was laild off from the distillery division
of the Pennsylvaala Sugar Company in February of 1946,
The distillery was closed down,
é‘“f: Q Di3d you come to New York In March and meet
< Brothman on 32nd Street? A Yes, I did,
Q@ Did you have 8 conversation with him sbout the
terminstion of your employment in Phlladelphia?
A I told Abe thet I was having difficulty st work,
1 318 not tell him that I actually had been fired.
Q vhat did he say? A Abe made me an offer to camne
to work for him as his chief chemist at Abe Brothman and
Assoclates.

Q@ wWhat was your salary to be? A The salary was to be

P& $100 a veek,

Q& Dié you commence werk for him? A ot immediately.

Q When ¢id you begin to work for him? A In Mey of

Q

A Yes,I was,

Were you vorking there in May of 1347?
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Q In the interval from the time you started,
you continued to work there at $10C g week? A That is
correct.

« Was your pay steady? A Up until about May of
1947 1t was steady.

Q Now, do you remember the 29th of May, 19477

A I don't remember the 25th of May but I remember
an occssion a8 day or 8o prior to Memorisl Day of 1947.

Q Do you recall on that day at sbout three o'clock
vhere you were? A A littlebefore three I was in the
Elmhurst laboratory.

a] I am referring L0 sn occssion when you left the
laboratory about three o'clock in the afternocon, starting
for Wew York, do you remember that? A Yes, T do.

Q Tell us what hsppened that day at thest time?

A I had reached s point {n the laboratory work vhere
I could not go any further without consulting chemical
literature, so I started out for the Engineering Society's
litrary in New York.

% ¥here is that located? A It is somewheres around
39th Street between Fifth and Sixth Avenues.

Q Is that a freguent occurrence *n the worl that
yoa di1d? A It was a very frejuent occurrence at this
period. T couldn't work without going Lo the literature.

~

< Continue then with your story. A T started out

TN AL W\ i I R T e e T TR I AT SN o1y Cr P > S NI T PG 3T R . I TXT o WL At Ve s e
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from Elzhurst where the laXcratory was located for

¢

New York. T went to Queens Plaza on the Tncependent

Subway and T got off there and went up to the Brothmsn

offlices.

Q < Was that also a frequent occurrerce on your way

y to New Yorxk? A That was s routine procedure with me.
T wvanted to see if there was ahything further that Abe
desireC besides the informetion that I myself® wanted to
look up *n the lidrary.

1?!?‘ Q Yha%t happened when you got into the office, who

dic you see? A Abe came forwaprd --

Q Vhat d3d he do? A He trole !nto wy story about

how things were going at the 1lat,

Q You mean you started to tslk with hinm --

A As soon as T opened the door I started to tell hiy

about what I had done at the lad -~
" Q Yes, and vhat A1d he do? A He bLroke into my
% story and he seized me by the arm.
Q What did he say? A He satd, “Look, Harry, the

FBI was just here. They know everything. They know all

§ o . -
R T A

"
JeULEN

aboﬁt us. They know that you were a courier, It must

have been that bitch Helen."

Q What else did he say? A "They even have pictures

of you and T together. You have got to tell some story

to cover me up. They are couing to see you this afternoon.
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D!d youa %now John?" I replied that I --

< ¥ait, now. Dic¢ he say anything sbout the kind

of story that you were to tell or that he had told?

MR. KLEINMAN:

T otject to any leading froo

this point on. I had no objections all afternoon but I

think he should not be led from this point on,
THE COURT: Please try not to.
MR. SAYPOL: T will do so,
Q Go shead. A I replied that I d1d not know
' John. Abe then 5314 "You have got to tell the ssme story

T did to cover me up."

He then lsunched into a description of a picture that

he said had been shown him by the agents of the FBI.

o] A picture of who, di1d he ssy? A He said 1t wsas

a picture whom the agents of the PBI hed identified as

»
AN

a man called John Gollush, and he pronounced it as if it was

spelled (@-o0-1-l-u-s-h, or maybe 1-s-h.

Q Did he describe to you what the persgon in that

*

i, Lo
\31"3',;_\_'_ »’; LN
F T S TV S N

picture which had been shown to him - what that person

p

looked like? A Abe to0ld me that the plcture was that of

a man with 8 wizened face, & vwry grin, a receding hairline

and curly hair, what there was of it.
Q What else did he say to you? A Abde told me to
1dentify that picture ag John Gullush, He told me tq make

up any story to conceal the true facts as to how we had
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actuelly met, and said that I should tell the FBI that

I actually met him, Adbe, through Gollush.
He suggested that I should say that we had been wvriting
a book together, Abe and I, if I were questioned sbout our
activitieg. And he also tolq me that Miriam Moskowit:z
vas at thaf very mowent on her way to Gibby Needlemsn in
the Amtorg Company.
Q DO you see Miriam Moskowitz in court? A Yes,
I do.
Q Will you point her out? A That is Mirism Mosko-
witz (tndicating).
MR. KLETNMAN: TIndicating Miriam Moskowitz.
Q Who 18 Gitby Needleman?
MR. KLEINMAN: T object to that.

THE COURT: Do you know where he is euployed?

@

Do you know who Gibby Neecdleman 1s8?

MR. KLEINMAN: T object to that.

MR, SAYPOL: The witness has testified that
Brothman told him then that Miriam lloskow!tz wss on the Qay
over to see Glbby Needlemsn,

THE COURT: I heard it.

MR. SAYPOL: 7T am sorry.

THZ COURT: Where was lMr, Needleman employed?

THE WITNESS: &t that time he was enployed as sn




T Am; F :41’.'.1 2

St

o
21

ST
et &

Swh 630

THE COURT: Very well.

Gold-direct

Q@ VWhat was Mirisw Moskowitz's relation to the
Brothman f4{rm? A At that time.Miriam vwas the secretary
and treasurer of the EBrothman firm. She s8lso acted as
the stenographer and the bookkeeper; 1n fact the whole
office force,

Q Did she have 2 proprietary interest in thefirm,
do you know? A Yes, she was s partner in the f{rm.

THE COURT: She was & what?
THE WITNESS: A partner,

< Was she In the firm at the time that you first
were employecd by 1t i{n 194867 A Yes, she wes, 1n 1946,

Q VWho were the other partners at thet time?

A At that time the only other partners besides Abe
wag Oscar Vago.

< Coming back to this conversation you told ué
sbout when Brothman met you coming in there that dsy, what
did he tell you to do besides telling the story that you
described? A Abe told me to go back to the lab, but
he also told me to conceal from the sgents of thae FEI the
fact that there had been a meeting between the two of us.
He 3313 thal he had given them his word thst he would not
spenk with me® until they had seen me first.

THE COURT: Mr, Savpol, hsve you got quite s

bit to go yet?
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MR. SAYPOL: I think so, your Honor, yes.

THE COURT: I think thst this might be a good

time to suspend, I want to suspend a little earlier

tonight, unless ve are going to break in on a subject-

A%%%g matter that you have stsrted.
T
MR, SAYPOL: 7T think we have put in a long and
active day and 1 would sppreciate 1it.
THE COURT: Ladies and gentlemen of the jury,
you sare excused until ten-thirty tomorrow morning, with,

of course, the admonition that you won't read the newspapers

concerning this csse, or listen to the radio concerning
this trisl, nor djscuss it amongst yourselves or permit
anybody else to discuss it with you. Ten-thirty

tomorrow morning.

(hdjourned until Fricday, November 17, 1950,

at 10:30 a.n.)
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New York, November 17,1950,
10,30 o'clock a.m,

Trial resumed.

Present; Mr, Saypol,
Mr, Cohn,
Mr, Foley,
Mr, Donegan.,

' ' Mr, Klelinman,

Mr, Messing,
R Mr, Sattler.

rw
ki

(Defendants in court.)

(Jury in box.)

j THE COURT: I8 the vitness being brought in?
§ MR, SAYPOL: I belleve 30, your Honor.
¢ HARRY G O L D resumed.

LI
B

DIRECT EXAMINATION CONTINUED BYMR, SAYPOL:
R Q Mr,Gold, yesterday at the adjournment, as I recall

1t, you described to us 8 conversation with the defendant

L

Abe RBRrothman in which he told you of the visit of the FBI

agents; you remember that? A Yes, I do.

Q Do you recall that you told us that Brothman had

particularly sdmonished you to withhold fram the agents

t*s fact that there had been any conversationn between you
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and Brothman about the visit of the agents?

MR. KLEINMAN: Nov, I object to this, 1f your

Honor please, I know that Mr, Saypel 18 trying to shorten

the period of examinstion by refreshing the witness's
recollection of yesterday, but I submit that this guestion

1s 1n the form of a conclusion that he puts to him on a

AR
'\y*id 1;‘,1

very vital matter,

THE COURT: I do not think 1t is even in the fomm
of a question, I think all he is trying to do is to direct
his mind as to what occurred at the close of the session

- yesterday.
MR, KLEINMAN: I appreciate that, but the way Mr,

Saypol puts 1t, he has put in certain langauge which has

not been testified to by the witness,
THE COURT: There was no answer to it, Mr,

Saypol, suppose you put your next question and take it

from there.

&

L MR, SAYPOL: Will the reporter be good enough

S

2 to refer to his notes o’ the last few questions and ansvers

. before &djournment yesterday and read them,

o

THE COURT: Perhaps I can help you without making
the reporter @o that, As I have it, he said that he had

o f " a conversation with Abe, and Abe told him to make up any

story and to say that they were writing a book together,

L}
AL L N 2 -

He then told him that Mirism Moskowitz was on her way over
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to see Gibby Needleman, wvas 1t?

THE WITNESS: Gibbdby.

THE COURT: G-i-b-b-y?

THE WITNESS: Yes, sir.

THE COURT: Gibby Needleman, wip was attorney for
the Amtorg Corporation,

Does that give it to you?

MR, SAYPOL: Yes,, and I recall that immediately
preceding that fhat there wvas the type of question and ansver
that I have described,

Q What else happened then after that?
A I left for the firm's laboratory in Elmhurst.

MR, KLEINMAN: I did not get the ansver,

THE COURT; He left for the firm's laboratory.

THE WITNESS: In Elmhurst,

Q Just before You left was there any conversation
between you and Brothman about John =--

MR, KLEINMAN: I object to any leading, if your
Honor please.

THE COURT: Overruled.

A Abe told me that the agents of the PBI had
jdentified the picture as one of a John Gollush, and he

pronounced 1t as if 1t vas spelled GC~-0-1-1-u-s-h or maybe

i{-s-h, and he told me should I be shown this picture that
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I ghould likewise 1dentify the man as John Gollush,

and should make up a fictitious story involving the

fact that I had been introduced to Abe through John
Gollush,

Q In truth and infact you hasd never met John Golos
or Gollush or whatever his name was, 18 that gso?

A I hagd never met John Golos,

Q Was a person of that name ever your Soviet
superior? A No, sir,

Q Having returned to the laboratorles in Elmhurst,
vhat happened? A On the way out to the lsboratory on
the Queens Independent Subway I mulled over several
stories -~

MR, KLEINMAN: I object to this.
THE COURT: That 1s right, Don't tell us what
you mulled over in your mind,

THE WITNESS: A1l right.

When I arrived at the laboratory --
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2 VWhat time did you get there? A Sometime

after four o'clock, sbout four o'clock T would say, just

about four. After T had been there sbott twenty minutes,
tvo men entered. Tt was s lsrge man and a sSmaller
one, They looked amund and they asked for Harry Gold.
J came forward and said that I was Harry G014. They
8a8i1d that they represented the Unfted Ststes Government.
Thevy wanted to talk to me. At this time I noticed that
Miriam Moskowitz had come in just behind these tvo men,
Tn fact one of them was so large that he hsad completely
obscured her, and T excusel mysef for a minute and T went
up to Miriam, She spoke to me and told we thai Abe had
pone home with s splitting hesdache »nd thstthey would
get in touch vith me later 1n the evening. She then
left.

Q What happened with respect to the 2gents 6r
the men who were there from the Government »s you hsve
described them? A The two men sugpested that beceuse
of the other people *n the laboratory, we could talk
move freely in their car. So T went outside with them
and we sat in the car for & while until everyvody in
the lab had gone home around five o'clock. Yhile ve
vere gitting in the car they tntroduced themselves »8
Apents Shannon and O'Erien nf the PRT. They showed

me thetr credentials. Then thevy showed me --
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MR. FLETNMAN: If your Horor plesse. T should
Ootject from now on to gny conversation or conduct or
actiors *n thts automob*le tetween the w'tness »nd the
tvo agents of the PRY.

THE ~0OURT: D1d you sav 1in the automobh!le?

MR, RKIETNMAN: Yes.

MR. SAYPOL: At th?s time T subm?t =11 of the
elements of the conspiracy have been estatl*shed 1tnvolv-
ing toth of the defendants end Gold, the co-conspfretor,
and any conversstions by sny of the congpir~tors »re sdmis-
sible.

T™E COURT: I will overrule the otjection.

MR. XLETNMAN: Exception, sir.

Q@ You may continue, Mr, Gold.

A The two agents, Shanndn and O'Erien, showved me
several pictures. Among those was one of s man with s
wizened face, 3 vry grin, receding ha‘rline. snd curly
hair. They asked me whether T knew this men. just 28 they
had asked me adbout the other pictures, whether T knew any

of the others. T 1dehtifled the man 88 John Gollush.

Q2 Did you mekethat identification in spite of the

fact that you hsd never seen Gollush before?
A T made that identi1fication despite the fzct that
T had never 3seen him befoee. The description t»lljed

accurately with the one T had been given --
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< Ry whom? A& Fy Abe Frothmsn.
< ¥hat happened after that? A About this time
ve went back 1nto the laboratory.

-l Tonttnue, Mr. 0old. A VWe went back --

M®, SAYPOL: W11l the reporter read back to me

the descriptton?

ey

M®?. KLETNMAN: T object to this as repetitious.

THE COURT: Otvjertion overruled. It 13 not
repetitious. The lswyer just wsants to get his train of
thougsht. I think he should be permitted to get 1t.
Let us not de technical.

MR, KLETNMAN: Then could ve get it at the steno-
grapher's desk?

MR. SAYPOL: Don't you want the jury to hesr 1t?

MR, FLETNMAN: T prefer to have 1t at the steno-

grapher's desk.

(Dlscussion off the record.)
(The reporter read teck the following queﬁtions
R and ansvers out of the hearing of the jury:)

"Q You may continue. Mr. Gold.
. "A The two agents. Shannon snd O'Brien, showed me
several pictures. Among those was one of a msn with »
wizened face a wry grin, receding hairline, and curly
hair. They asked me whether I knew this man, Just aé

- | they had asked me about the other pictures, vhether Y
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knew any of the others. 7 jdentified the man as John
Gollush.
n
Q Did you mske that {dentification in gpite of the

fact that you hesd never seen Gollush dbefore?

"A T made that ident!fication despite the fact that

I had never seen him before. The descrdption tallied

e,

8ccurately with the one T had been given --")

Q I show you Government's Exhibit 2 in evidence,
Mr. Gold. Do you recall whether that was the picture
that was shown to you by Apents Shannon snd O'Brien
(handing)? Ts it & clear liveness?

A This 18 a picture that T was shown.

a} That 1s the msn whom you f{dent{fied as John Golos
or John Gollush, although you had never in fact seen him
before? A T had never seen him dbefore. T heve never
seen him,

a) Continue, 1f you wi1ll, w!'th your testimony
regarding conversations with the agents in the automobile.

A We left the automobile 2nd we went into the labors-

tory.

2 Do wou recall what time of the day 1t wss by thep?

A Oh, 1t was a2fter five, Tt i5 very hard for me
to tell the exact time, A11 that T know s that we Vept

E talking snd 1t becsame dark wh'le ve vere in the laboratory.

- At the time we left the car 1t was st111 1ipht. This was
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right at the end of May and T think daylight saving
vag in effect, yes,

Q All right. continue. A In the course of my
talk with Agents Shannon and O'Brien, I told them s com-
pletely Talse story Involving how T had allegedly met Abe
throuch John Gollush. T™is concerned the person by the
name of Carter Hoodless snd involved meeting Gollush
through Hoodless st an Ameri~sn Themicnsl Soclety meeting
in Philadelphia 4in the fall of 1930.

Q Will you continue? A T chose Certer Hoodless --

MR. RLETNMAN: 7T object to this as to any of

his mental processes or reasons for doing it.

THE COUPT: Yes. Do not tell us your mental
process.

THE WITNESS: All right, sir. During the course
of our talk somewhere around eight p.m., T would say,
Miriam called and T told her just that T was sti1ll busy.

T signed the statement relating sll of the events sbout
this concocted fable.

2 whoApvepared the statement? A Agent Shsnnon

the large mAn.

@ T show you Government's Exhidit 6 in evidence,
Will you examine it and tell we whether that wag the astate-
ment that was prepared at that time 2nd whfch bears your

signature at various places and at the end?
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Shall I read 1t completelw?

Just examine 1t and sea vhethe~ ‘%t 's the state-
ment , A This 1s the statement, and 1t '3 my sipnature
on 1t.

Q I dlrect your attention to the follow’ne reference
In the statement which sou 7made »t that time: "Tn October
1940 1T was introduced to s man ty the name of John Golush
or Golish, by Carter Hoodless. who w3s 8 g0od friend of
mine." Were any of those facts true?

MR. KLETNMAN: 71 object to th1s, {1f vour Honor
pleass, T submit that the po’nt s not vhethew they wera
true or not, vbut vﬁ;ther this was tn pursusance of the
conspiracy the district attorney sllepes,

MR. SAYPOL: I w1ll withdraw thst.

Q Were these statements made by vyou As s result of
the conversation with Abe Brothman to which you have
testifieq?

MR. XLETNMAN: T object to that, That 1scelling
for a coneclusion.

THE COURT: He has alreadv piven us the conversation,

MR. KLEINMAN: On that ground T sSsv the question
18 tmproper now,.

THE COURT: As A motter of fact, it 1s my opinion
that he could not only ask him thpt but he could ask him

whether 't wAs true or false,
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MR. XLETNMAN: Ma¥ T have an exception to

Your Honor's »uling?

THE COURT: Very vell.
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THE WITNESS: I forgot the guestion now,

MR, SAYPOL: Madam Reporter, will you re-read
that last question,

(Question resd by r;porter.)

A Yes, they wvere,

*] Vas.it true or false tﬁa: you had first met
Brothman in 1940, 1in October of 19407

A 1t was false,

Q When actually did you first meet Brothman?

A On the night of September 29, 1941,

Q Was it true or false, as stated in this statement,
Government's Exhibit 6 --

MR, KLEINMAN: Your Honor, I think thet wve are
not speaking about the same thing. Mr, Saypol asks whether
that sentence which he read wvas true or false and then
he asks as to when he first met Brothman,

MR. SAYPOL: I will vithdraw that whole line,
your Honor, Mr, Kleinman is correct, I macde a mlstake and
I am sorry. I had not meant that, Mr, Kleinman, you are
quite right, ‘

THE“CGURT: I belleve it is a little too early
in the morning for Mr, Saypol, too.

MR, SAYPOL: I vill try to take 1t in good grace.

I confess my sins and my errors 1f T am aware”of them, I

have already completed a full day's work at this time.
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THE COURT: Very well,
Q Was it true or false as indicated in your statement,

Exhibit &, that in October, 13%0, you were introduced to a

man by the name of John Golish, -- G-o-l-u-s-h or G-o-1-1-s-
h? A That was a lle.

Q In the same vein, was it true or false that such an

introduction had been made by one Carter Hoodless?
A That was a lie,
Q Was it true or false that such an introduction

had taken place st a meeting of the American Chemical

-rovy

Society at the Franklin Institute in Philadelphla,

Pennsylvania? A That was false, It never occurred.

Q Wwas it true or false that after that meeting,

this Golish or Golush and you went to a restaurant on

Broad Street and remained there until 2,30 a.m,?

A That was a lie. That event never took place.

Q Was it true or false that on such an occasion
Golish or Golush made the folloving proposition to iou,
that you were to telephone Abe Brothman, a chemical

engineer in Newv York City, and make an appointment to

see him and you were to discuss twvo chemical processes
with him and to obtain blueprints from him which you were
to evaluate against the chemical soundness of the processes?

A That whole business was 8 lie,

Q¢ Was 1t true or false that as a result of this meeting

Rl
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with Golush you telephoned to Brothman in New York City
and made an appointment to see him about twp weeke sfter
October 19407 A That never took place, It was & lie.

Q Is it true or fslse, as you sBay ifA this statement,
Exhidbit 6, "I sav Brothman the first time in November,
1940, snd obtained the blueprints, This meeting was i{n
the evening and took place in Newv York City in a restaurant
in the downtown section,"?

A That wvas a lie

Q In trutk and in fact, vhen for the first time 41a
You meet Brothman? A I met Abe samevheree betveen Sixth
and Sevénth Avenues, samevheres in the high 20's, in
his car on the night of September 29, 19k},

Q Under the circumstances as you have described
them heretofore in this trial, is that so0?

A That 18 corpect,

Q Are your ansvers the same as to the balance of
the contents of this statement that you s8igned, Government's
Exhibit 6? | “

MR, KLEINMAN: I must object to that.

A I have to read that, Mr. éaypol.

MR. SAYPOL: T will withhold it for the time being.
I d§ not need to Qvell on it,
Q What was the basis for these fglse answvers that

Yyou gave vhich you have testified, as they are contained
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MR, KLEINMAN: Objection,

THE COURT: I will sustain it, That 1s not
qulite clesr, Do you mean you want to know wvho told him
to make those statements?

MR, SAYPOL: I want to know -- he emphasized it
slready =-- 1t 1s objJectionable as to form, but I do not
think it 18 too vital, and T will withdraw the question;

Q Was it as 8 result of Your conversation with
Abe Brothman, which you have testified, that you made
these false statements in Government's Exhibit 69

A Yes.

Q Was that the only reason for the making of the
false statements? A That vas the only reason for making
the statements that I made,

Q How long d1d you remain or how long 414 thé
agents remain with you in the laboratory of Abe Brothman
Associétes that night?

A Up until about 9 p.m,

Q What happened after that? A They left, and
shortly --

THE COURT; Let me get back to something you
just said, that the so-called instructions or advice from

Brothman vas the only reasson that you had for making those

statements to the FBI agents,
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THR WITNESS: That 18 correct.

' THE COURT: Weren't you also trying to protect 3
yourself from being detected?

THE WITNESS: Your Honor, I had no choice in the
matter, When I arrived in Abe's offices the decision was
already made for me, He told Qe that the FBI Yad pictures
of Abe and me together and he told me that I had to cover
him up, they were coming out to see me this afternoon,
and there was no choice or even time =--

THE COURT: Don't you really have reference to the
fact thatkhe type story that you vere telling, in fact,
wvas dictated by prothman.

THE WITNESS: That is correct,

THE COURT: As distinguished fram the reasons
so-called,

I 4o not know whether you see my point, Mr,. Saypol.

MR, SAYPOL: Well, as I see it, Brothman told him
to tell a false story that he had told and directed him to
conform his story vwith his, |

MR, KLEINMAN: Your Honor, I submit it 1s
improper for these --

THE COURT: Disregard that statement of Mr,
Saypol's. Contlnue,

MR, SAYPOL: I merely tried to answer your Honor's

query. I think I see it eye to eye with your Honor,
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THE COURT: Proceed,

Q what_ happened after that? A Shortly after the
agents lefc,‘I received another phone call from Miriam, and
this time I told her that I wvas through vith my work and
she said that she and Abe would be out shortly.

Q Was anything said about the agents?

A Ther was no word, no conversation, wvhatever, about
the agents,

Q In other words, you merely made the statement that
you were through with your wvork?

A That 1s correct,

Q Diad the defendants Moskowitz and Brothman arrive
at the laboratory thereafter? A Yes, they dia, They
arrived shortly after the call, and as soon as they
entered, Abe said, "Well, hovw 4id you make out with them?”
And I started to say that I thought --

MR, KLEINMAN: Not what he started to say; 1it
13 what he said that wve are interested in,

THE COURT: Tell us what you said even if it
‘was broken off 1n the middle of a sentence,

A T never completed 1t, I said, "I thought TIhad
carried it out very well, " but I never got to complete
the statement.

Q What happened? A Mirfam interrupted, She gave

me a hug and she said to Abe that I had been wvonderful,
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that T had been superbly nonchalant when the agents walked

into the laboratory that afternoon.

‘
»
‘é o
. i?,i‘ﬂ»‘!u

Q What was said or done after that?

A Ve left almost immediately and ve vent to &8
restaurant wvhich is on Queens Boulevard, the Rego Park
section, called "Sunny of Chinatown.” It was spelled
wvithout an apostrophe,

Q Is that S-o-n-n-y or S-u-n-n-y?

A X0, S-u-n-n-y.

Q Go ahead. Did you have a meal there?

A Ve had s dinner there.

Q The three of you?. A The three of us had dinner
there.

Q Did you talk? A Yes, ve 3did.

Q what was said? A The greater part of the
conversation vas betveen Abe and myself and ve reassured
each other-- kept reassuring each other, that very
1i1kely the FBI d1id not know as much about us as ve had
at first feared.

.Q Did Miss Moskovifz have anything to say?

A Miriam said that she had been to see Gibby Needleman
that afternoon and that shervas sure that while driving
over to New York in Abe's car that she had been tailed for
part of the ‘way, but she sald that she had succeeded in

eluding her pursuers,
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Q vwhat else did she say? A She said that she had
- talked vith Needleman and that Neecdleman's advice had been

for Abe and I to tell the agents of the FRI that we were

e

busy and that we couldn't be bothered, that we had no time

L.

for such nonsense,
Q What happened after you finighed dinner?
A VWe returned to the laboratory ~-
Q Vho? == ¥here ve had a long télk.
Q Who? A The three of us returned,
Q What time 314 you return to the laboratory?
A ©Oh, it must have been sometime around 11 o'clock,

I would say,

-

It . V!
. T

Q VWhat was the subject of the conversation amongst

the three of 7Jyou; what Aid you talk about and vhat did you

LY

- say? A Pirst Abe asked me to tell him the story, what
< sort of story I had told to the agents., And I related in
<3
-f§ detaill the completely fictitious story involving Carter
4

Hoodless and the American Chemical Society and John Gollush,

Q Did Brothman say anything vhen you told him that

o

story? A  Abe said that he thought I had made a very
‘ . fine choice of a story.
Q Was there any discussion about any of your past
activiCIeé?- A The ﬁext thing was that Abe asgked me tq

reveal to him first every phase of my espionage activities;

that 1is, eéery phase of wvhich he had no k¥novledge vhatever,
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THE COURT: Was this in the presence of Miss
Moskovitz?
THE WITNESS: This was in the presence of Miriam

Moskowite,

Q Did he say the reason vhy he wanted you to tell him
that? A He said that he neéd;d to knov about all of these
things in case he should be interrogated later,

Q Wwhat 4id you say? A I refused point blank,

Q Did you tell him the reason why or d4id you glve
him any reason vhy? A I told him that he was already
deeply enough involved without having other knovledge which
he might be askeg about j1ater and which would incriminste
him,

Q Did you tell him anything else?

A He told me, or rather I told him under his
questioning about the second rhase of telling him everything
that that had to 4o with my personal-life.

Q What di1d you tell him? i

A T told him that contrary to the story which he had

believed up to the present moment on this night or a day or

H VP
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tvo before Memorial Day of 1947, contrary to that story,
that T actually had no wife and two twin chilédren, that I
was a bachelor and had always been one,

Q Was there any conversation about the use of the

_name Frank Kessler? A There vas another phase of this
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story, and that concerned my brother. Sometime before

1 came to work for Abe I had told him that my brother had
been killed in action in the South Pacific, and I told Abe
that this was not so, thst my brother was still alive. The
next thing -~-

Q I vant to take you -- excuse We, I thought Yyou vere
finished. I am sorry. Go shead,

A The next thing that happened was a dlscovery by
Abe and I ~-

Q Well, vait a minute. Let me try to get you along
on this, What talk 41d you have with him about the use
of the name Frank Kessler, if any?

A I told Abe that I was vorried about the fact that
many times prior to May of 1946, when I came to vork for
him, that I had been introduced to people in his organization
and to others as Frank Kessler, and I told Abe, after a
11ttle talking, that I would give as & reason, should there

be any further questioning about that -- should there be

any questioning, there had not been any -- should there be

any questioning about this, I would say that 1t was because |
1 was afrald of belng fired from my job in the Pennsylvania
Sugar Company for the reason of coming to see Abe and

the story, the false story, of having done consultlng wvork

-

for him, Actually that was partly false and psrtly true.

Q Did Miss Moskowitz remain present throughout this

L
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conversation? A Yes, she a4id,
Q VWhat time a1d she leave, oT 414 she leave at any

time? A Miriam left once and that was to go out to &

white Tover on Queens Boulevard nearby to get some hamburgers
and coffee., It vas around, oh, maybe 1 o'clock,

% Q Did Abe say anything further to you that night
about any resentment or anything like that?

A It wvas vhen she left that the only part of the
conversation where she was not preent took place, and Abe
asked me, Did I feel at all hurt or resentful of the fact
that he had admitted to the agents of the FBI, that he
had gived my name to the agents of the FBI so that they
would later that afternoon comé out to see me to check his
story. He sald that he felt that he had taken a wise
course since he felt that the agents would sooner or later

have run across wmy nhame due to the fact that ve were 8o

closely associated in business. 5

Q was anything further sald about his original'idea

that the story should contain saome element about the two of

you collaborating on & technical book?

MR. KLEINMAN: I did not hear that before, and

I submit that this is leading at this time.

THE COURT: It was said yesterday.

MR. KLEINMAN: That the two of them would

collaborate, that that was the original idea?
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THE COURT: That 1s right, That wvas sald yesterday.

I repeated it this morning,

A3 a8 patter of fact,
MR, KLEINMAN: I am sorry, Then I have forgotten
it. I withdrawv my objection,

MR, SAYPOL: Will your Honor bear with me for Just

a moment?
THE COURT: May I see Government's Exhibit 6, please.
(Exhibit handed to the Court, )

' MR, SAYPOL: May I proceed, your Honor?

THE COURT: Yes,
N MR, SAYPOL: what was the last question, Mr,Reporter?
(Question read.)
A Abe told me again that it would be a good 14es,
should there be any further interrogation, to 88y that we
had been working together on writing a book on chemistry
and chemical engineering.
Q Thereafter did you part, d4did you leasve each other
that night? A There 18 Just one more thing--
Q Well, what is it? A And that concerned the fact

that I questioned Abe about the pictures which he had described

to me, pictures vhere he said that the FBI had shovn him these
photographs and we wvere apparently in a restaurant with

our heads close together, Abe was evasive with his

answver--~

MR, KLEINMAN: I move to strike out the
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charactertmtion.

THE COURT: Strike the characterization, D14
he say anything in reply?

THR WITNESS: He made a reply.

THE COURT: What did he say?

THE WITNESS: I can't recall the exact words and
that 18 wvhy I had to characterize it, your Honor.

Q Do you recall being vwith Abe and Miss Moskovite
the following night, the following evening?

A T am not sure shether this vas the sameevening or
wvhether it was the following evening. It was oneof the
tvo of them, .

Q The time you parted on the night in question,
vhen you were Questioned by the agents, you told us was
1 a,m. Does that help to refresh you?

A Prankly, 1t does not.

Q All right, A Becaaose I may very well have .
continued tp work in the lab for two or three more hours.

Q All right, A It doesn't help me at all,
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Q About that time do you remember driving to

Gold-direct

Pennsylvanias Station with Abe? A Yes, I do. It was
either that morning or the following morning; and sometime

around % s.m. I kxnow that. Abe, Mirism and I, drove

over from Queens to the Pennsylvanis Station. I was going
howe to Philadelphia for the week-end. Y was sitting |
In the front with Abe in the car and Miriam was in the
back. While we were riding over to New York a quarrel

3 broke out between Abe abd myself.

Q ¥hat did he say and what di1d you say?

A Abe criticized me becsuse T had on several occa-
sions In the past few years brought a man to vork in the
lavoratory, the Elmhurst laborstory, of the Brothman firm
and had also brought him to Abe's offices in Long Island
City. This man was the same msn who had obtsined for
me the job In the Holbrook Company in 1933, and the same
man with whom T later on entered into espionapge work
for the Soviet Union. Abe criticized me for having
brought this man around. He s21d he felt that this men
vas a2 vital factor on the American side of the Soviet
espionage setup. He satd perhaps the moat vital one.

He s31d that he was very much afraid that by having
brought such a person around, that attention might be
attracted to the Brothman organfzation, and Abe, and

that thus the extent of ibe's own involvement might be
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revealed,

Q Did he say to whom 1t micht be revesled?

A T™ the federal authorities.

Q What 414 you say? A T told Abe thst the man
had come to work tn the Bro‘hman firm for » period of a dry
Or B0 or for consulting work at Abe's own request., Abe
had ssked me to get the mwsn up here, He was 3 good chem-
ist,

Q D!d this continue back snd forth vhile you were
riding 4n the car? A This continued back and forth
while we were riding in the car. Purthermore, the man
had come ub here and had not received any fee. In fact
he had paid his own train fare.

() In any event, by the time vou got to New York,
vhat was the state of the relations betwveen you? Vvhat
were you saying and what was he saying? A VWhen ve
passed in front of the Seventh Avenue entrance of thé
Pennsylvania Station, T was ready to punch him Ih the
nose,

Q Did you? A No, T didn't.

Q Wnhat heppened? A Miriam Moskowitz broke the quar-

rel up.
a] ¥het d1d she 53y? A She 33i1d thst we wvere both
acting very foolishly and that this was no time for the

two of us to fight because »a falling out between Abe and
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myself was exactly what the federal suthorities wsnted.

Q Do you remember how yYou were seated in the car
that morning, snd who was driving? A T was sested
in the front with &be. Abe was driving. T can!t drive.

Q ‘“here was Miss Moakowitz? A Mirism was in
the tack seat,

Q Thereafter d1d you go on to Philsdelphis?

A I vwent home to Philadelphia. Y got either s
four-thirty or a s8ix o'clock train.

Q VWhen did you return? A T returned a day or
so later. It was, T think, the last day of the Memorisl
Day wveekend.

Q You returned in the daytime or the evening?

A No, T returned in the evening.

Q Where d1d you go? A Around eight or nine o'clock.
T went directly to Sunnyside to Abe's home.

Q Did you see him there? A Yes, T did,

A] Di1d you see anybody else there? A T sav Nsomi

there,

Q That 1s Brothmsn's wife? A Yes.

Q@ VWhat d1d you do? A Ve left in Abe's car and
we drove to Manhattan,
THE COURT: What dsy di1d you say this was?
THE WITNESS: This was the last day of the Meworial

Day wveekend, as T recall {t.
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him to say that the defendant Brothman told him that
Gibby Needleman was aware of his Soviet activities?

THE COURT: Yes.

MR. SAYPOL: Soviet espionage.

Q VWhen Needlemsn and Brothman returned to the auto-
wobile, what happened? A Abe drove the car for sbout five
minutes.

MR. SAYPOL: I withdrav the last question.

Q Before Abe went up to Needlemsn's apsrtment or
into Needleman's house, or wherever Needleman was, did
Brothman say anything about the purpose of his visit to
Needleman? A Yes, Abe said that he wanted to taslk
vith Gibby further and obtain his advice on Just what to
s§3y should there be any more interrogation by the sgents
of the FBT.

Q Did this conversation take plsce in the presence
of Mrs. Brothman? A Yes, 1t did.

Q VWhat time do you recsll that it was that Needleman
and Brothmsn returnedto the automobtle? A T cennot
recall the exact time. A1l that T can recall is that
i1t was about elght or nine when T got to New York, and
ve left irmediately. We drove over to Gibby Needlemsn's.
Abe remained there for twenty or thirty minutes, and he
came cown,

Q Di1d they get into the car? A Abe 2nd Gibdy
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got in the car. Gibdy sat with me tn the back and

Abe was driving. Naom! vas in the front seat with him,
Q Then what happened? A Abe drove for about five

minutes and Somevwhere in Manhattsn we dropped Gibby off, but

vhile we were riding 1n the car, Gibby 3a1d that 1f there
Was going to be sny further visit by the FBT, he sseiq,
"Tell them to go to hell, throw them out of the office.
Tell them you're busy.” That was the only thing I esn
recdl]l that vas said. There vss more that wes ssid

during that five minutes bdut that 1s the only thing T esn

remenpber.

Q Thereafter, was Needlemsn let out of the car?

A Yes, he was let out on the street corner.

Q What did you and Brothman snd his wife do, where
d1d you go? A Ve went to‘Peekskill vhere Abe had » summer
home at that time, some distance out of Peeksk111l, New
York.

Q What happened when you srrived st Peeksk4i1l1?

A Abe and T took a walk along one of the roads near

his home.

Q Di@ you have some talk with him then? A Yes,

T did.
Q Tell us what the conversetion was? A Abe told
me that he was worried about the blueprints he hsd given

in the past to other Soviet agents besides myself, snd he

&
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ing the turbine-type high speed aircraft engine which

he had given to John, and the plans for one of the first
jeep models which he had given to Helen. However, he said
that i{n the case of Helen he wasn't too worried dbecause
very likely she didn't understand what the drawings
referred to, and she had no technical knowledge whatever.

Q VWhen he mentioned Helen, d1d you know whom he
meant? A VWhen he mentioned Helen, I knew that he was
referring to the woman who hsd preceded me as his Soviet
contsact.

Q That was the ssme nasme that you mentioned to
h'm when you first established contact with him in 19417

A That 3s the name T mentioned when I ssid "I bring
repards from Helen."

Q As I recall 1t, you told us you have never met
her? A T have never met Helen.

Q Did you have some conversation vith him that
night atott a visit that had deen made to your home in
Philadelphia? A Y told Abe that while I had been home
for the veekend, in fact shortly after T had arrived, I
had been visited by two Philadelphia agénts of the PBI.

These men had made inquir’es about sny blueprints of the

Hendrick Company wvhich I had told agents Shannon and



a2

I
i
*

[ETRT T T

flh 662

.3 Gold-direct
tvo men had conducted & very cursory sesrch of the house.
Tt wasn't even s search. They just asked about the

blueprints and 1 took them around the house and spid there

veren't any. Abe wadgreatly concerned sbout this. He

vas critical of the fact that I had even admitted to

the agents, Shannon and O0'Brien, the fact that there might
be blueprints and slso to the Philadelphis ‘men that there
was the possiblility of such blueprints.

Q Did you have sny tsalk sbout Gibby Needlemsn's
advice? A VWe talked about Needleman's advice, and Abdbe
safd that 1t would undoubtedly be dbest for the two of us
to continue to appesr to be piving every degree of co-
operation to the agents of the FBI when they csme eround.

Q Was there any other conversstion thgt vou hsvé
not told us sbout? A Yes, once sgain Abe told me -
possidbly this was in connection with the existence of
any blueprints in my home - to emphssize the point'should
there be any questioning of me, that T wnsuworkjng vith
Abe principslly to write a technical book on chemistry
and chemical engineering. He seemed to be fascinsted

by that 1desa.

MR. XLETNIMAN: T move to strike 1t out,.

THE 7OURT: Strike 1t out.

Would you please rise, Mr. ¥lelrmsn 2nd Mr. Saypol, when

you make your objections.
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MR. KLETNMAN: Y am sorry, Y di1dn't mean any
disregspect to the Court. ¥hen an answver comes in that
way, T have to reply quickly.

THR COURT: 7T ¥now you don't mean any disrespect.

MR. SAYPOL: Your Honor wasn't addressing himselfl
to we?
THE COURT: No --
MR. SAYPOL: I think your Honor will find that I
! . am usually careful about those things.
THE COURT: We will take the morning vrecess at
this point ladies and gentlemen.
MR, SAYPOL: NMay I have this marked for identi-
fication?
X (MaTked Government's Exhitit 20 for identification.)
(Short recess.)
Q Mr. Gold, T show jou Government's Exhibit 20

for tdentification. Would you examine it and tell me whethe

you recopnize the likeness (handing)?
% | A Yes, that's Gitby Yeedleman.
MR. SAYPOL: T offer it {n evidence.
THE 7SOURT: Any objection?
MR, RIZINIAM: YNo objecttion, sir.
(tovernment 's Exhibit 20 for tdentfication recetved
in evidence.)

Q Did you return to New York the foelleving merning?
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A Yes, we d4d.

Q

T want you to go back a pertod of some si{x weeks

after that Decoration vy weekend.

Do 704 recHll some

Incldents one night when you were com!ng toward New York

from Elphirst or when you were coming from New York to
g ' Elmhurst, either vay? 4 About thet time, about six
weeks sfter the visit of the FET, T was returning from
one of the technical lsborstor?es in New York. This
. was in the evening, sbout 8 or Q9. T v=8 on my wey back
“ to work that nfght at the Elmhurst labormtories, snd on
the way, 2s was my custom, T stopped off st the 1st to
see Abde, t6 see If there was anythinp that he wgnted me

to do in the labdoratories besides what T had in mind.

When I entered the firm's offices Abe told me thet he

had that day received a subpoena from a federsl grand jury

.

sitting in New York to sppear and testify vefore them.
THE COURT: Approximately when did this occur?
THE WITNE3S: About s1x weeks after the time that
ve were questioned by Agents Shsnnon snd O'Erien.

THE COURT: That would make it about six weeks

after May 29th?

THE WITNESSY Thet's right.

THE COURT:

That would put it sometime in the

early part of July?

THE WITNESS: A8 near as T can recall, sometime
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In the early part of July.

THE COURT: All right,

THE VITNESS: That 1s as close 83 7 can place 1t,

THE COURT: Very well.
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Q Did Abe ask you wvhether you had received a
subpoena, too? A  Abe asked me vhether I received a
subpoena and I said I didn't kmow; I told him that 1t
wvas a good likelihood that 1f one had come that it was at
my former address in the Elmhurst-Jackson Heights area
vhere I had a room with a famiiy called Perelra,

Q Did Abe say anything to you about that?

A Abe told me to go out there the first thing the
following morning and check to see whether there was any
such subpoena,

Q Wwhat else 4id he tell you?

A Abe agked me to tell him all of the facts about which
he was not yet ;vare about me on esplonage activities, and
once again I refused,

Q Did he say vwhy he wanted you to tell him those things?

A He 33id that he didn't want to be tripped up wvhen he
went to testify before the grand jury by facts of which he
had no previous knowledge,

Q What was your answer to him?

A I told him, as T had before, that it would be
dangerous for him to have further knowledge of my esplonage
gctivities, and that he was already 1nvolved deeply enough

without having any further incriminatory fscts on his mind,

Q2 What happened after that?

A The following morning I went out to the Perelras and
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talked to Mr, Pereira and he told me that there had been

no such subpoena, So I went back to Sunnyside and stopped
off at Abe's home, and that lor&ing -~ ]I was on my wvay

out to a lidbrary again in Nev York -- and that morning I
told him that there had been no summons and Abe said that
that was good.

Q Do you remember scame days after that having had a
conversation with elither of the defendants or both regarding
consultation with a lawyer?

A Yes, I remember what was said, The only thing
that 13 vague 18 vhether I had the conversation with Miriam
and Abe together or whether Abe told me and then Miriam told
me the same thing, but these facts I remember very well:
That both Abe and Mirlam told me, whether separatdly or
together, that they had decided to use the services of a
lawyer called Tom Kiernan, who worked for a firm of which
the four members are Clearly, Gottlieb, Friendly & Corx.

It 1s a Wall Zreet law firm, Kiernan at that time was
acting for the Brothman organization as its business
attorney. And Abe said that he wanted to see Kiernan to
fiﬁd out just how 8 grand jury worked, just what the
procedure was, and also to find out out he should conduct
himself before the grand jury,

% D1d you have a talk with Abe or with Mirlsm or

both of them about the kind of story that was going to be
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told to Kiernan; wvas Klernan going to be told the truth,
or was he going to be told the story that had been concocted?

MR. KLEINMAN: I obJject to the form of the Question
if your Honor please.

THE COURT: A1l right. Don't suggest anything to
him vhether he was going to tell the truth or whether he was
going to tell a story that had been concocted, Was anything
suggeated about the type story you would tell Mr, Kiernan?

THE WITNESS: Abe told me that he was going to tell
Kiernan the same story he had originally told the agents of
the FBI.

] ﬁo you recall a conversation sometime after that,
perhaps a day or twvo, with Miss Moskowitz concerning this
subject? A Yes.,

Q VWhat was the conversation? A Miriam told
me that she was concerned because at that time Abe had
stated that he had considered changing the story he had
originally told to the agents of the FBI; that 1is,
considered changing it when he would tell it to the grand
Jury. And she 8ai{d that she was going to try and get
him to stick to the original story.

Q Did she tell you vﬁat she was golng to tell him?

A She wvas going to tell him to try to stick to the
origipal story and not to change 1t,

Q Sometime thereafter,or the same night perhsps, d4id
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you and Moskowitz and Brothman meet for dinner again?

A Yes, we 4did., 1 can't place the events of this
period up to the time that Abe actually testified. Y
can't place them as far as the time intervals go., The
only thing that I know is the day after Abe got a subpoena
I went up to the Pereiras, and ] saw Abe that morning,

The wvhole =-- 8ll of the events up to the time Abe got a
subpoena, up to the time he actually testified, happened
vith a space of a week or ten days, but to give you the
exact time intervals, I just can't do that,

Q Do you remember a meeting of the three of you in
vhich there vas some conwrsation about what had transpired
after Brothman had consulted Kiernan?

) U (-1- This was -- ehis meeting took place in
the evening and wvas at Topsy's Restaurant on Queens
Boulevard in the Forest Hills section, During the course
of the dinngr that we had there -- Abe and Miriam and I
vere the ones present -~ during thé course of the dinner
that we had there Abe told me that he had been to see

Kiernan and had told Kiernan the original stéry he had tolad

the FBI, the false one, and that he was going to tell that

same story the following morning, or whenever it was that

he was to appear before the grand Jjury,

He excused himself at one point and he wvent to

the -~ vell, he excused himself,
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Q Just before that, wln Abe told the story about
his conversation with Kiernani'dld Migs Moskowitz say
anything? A Just dbefore that?

Q I eay, after he had told the story--

A VWell --

Q Just a mament, After Brothman had narrated the
story of his conference or conversation with Kiernan,
including the false story that he has told to Kiernan,
di1d Moskowitz say anything?

Miriam said that wvas good,
And you 3ay Brothman excused himself at that point?
He excused himsgelf at that point and he left,

Di4 you and Miriam continue to remain at the table?

> O » o »

Yes, wve did,

Q A3 the events developed 414 he go permanently or
di{d he return? A Oh, no, I guess maybe he went to the
bathroom or something, |

Q All right, While you and Miriam ;émained alone
at the table did you have any conversation about tﬁat?

A Yes.,

Q wﬁat did she say? A Miriam told me that she and
Gibby Needleman together had succeeded in persuading Abe

from his desire to =-- which she had told me about seversal

days befofe -- to change the original story which he had

given the agents of the FBI, and that between the two of
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them, with mostly Gibby being effective, that Abe had
been persuaded to tell the same identical %story he
had previously given Jjust before Memorial Day of 1947,

Q Now I project you to the morning of Brothman's

appearance before the grand Jury. Do you remember that

I35

morning? A Yes, 1 do.

Q Did you see Brothman before he left to go to the
grand Jury? A Yes, I 4id,

Q Did you have any talks with him then?

A Abe told me at that time or asked me rather =--

he asked me whether there was anything at all that I should
tell him now before he vent up before the grénd jury, 1I
should tell it to him that morning. He 8aid that he
didntt want to go up before the grand jury and hear before
them for the first time of some incriminating incident
or bit of evidence that might serve to trip him up, ): (]
gaid, "It is better 1f I hear it from you now,"

Q Did you see him after his appearance before the
grand jury? A Yes, 71 diqd,

Q@ Describe the circumstances, tell uswhere it took

place, who was present, the time and vhat was said,

A I spent the moraning in New York at a technical

library and in the afternoon I came over to Queens, Long

Island City, and I met Abe and Miriam in a small restaurant

which was near the Chathsm-Phenix Building where the firm
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had its offices, It {s a8 placemmlled Antoine Tokarsk's,

Q Did you have some conversation there regarding
his appearance before the grand jury?

THE COURT: That was the afternoon of the morning
vhen he had appeared?

THE WITNESS: That was the afternoon of the morning.

THE COURT: When he had appeared before the grand
Jjury?

THE WITNESS: When he had appeared before the
grand Jury.

A Abe told both Miriam and I that he had nelther
winced nof cringed nor flinched or begged in hils appearance
before the grand Jjury, but that he had behaved himself
vith dignity. Mirism said that that was good,

Abe'sald that the grand jury had been stuck
to the gills with stories of spying and vere ready to believe
anything that the federal authorities told them, Abe said
that they had asked him about a meeting with Helen which had
occurred in front of the Mosler Safe Company and at which
meeting he had transferred to Helen a blueprint,

Abe also said that afterhhe had left the grand Jjury
room he had gone directly fo Kiernan‘s office and there
had related eubstqhtially vhat had occurred béfore the

grand jury, but he said that he had amitted certain incidents

because he didn't seem to think it wise for Klernan to have
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imowledge of 1t,
T asked Abe vhether there had been any mention
- of my name. He said, No, there had not; my name had

not been brought into any of the Questions hewas asked,

Q Do you remember yourself receiving a subpoena
to appear before the grand jury?
A Yes, I do.
Q Will you tell us about the incidents immediately

' preceding the delivery of the subpoena to you, under vhat

circumstances did you get 1t?
A Once more I was returning from a techafecal

library in New York City. The time was about 10 or 11

d'clock at night, Let's see nov, Yes, it could have been
that late, It could have been as late as 1l. And I
entered the Brothman offices-- once again I was on my
vay out to the laboratories to work -- and Apbe told me --
Q Just 8 moment, vho vas present when you got there?

A The folloving people vere there: Oscar Vago, one

of the partners, Sol Panshel, Bob Gerson and Bill Rohall,

I am & little Aubious about Fanshel --
Q Wwas Miss Moskowitz there? A I cannot recall.
Q Did you have a conversatlon viéh Abe?
A Yﬁ, I did.
Q ﬁﬁ;t vas said? A Abe told me that there vas nothing
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to vorry about, all T had to do ~--

Q Wait, Before he started to tell you not to wvorry

you? A  Yes, I am sorry I jumped ahead, Abe told me
that there had that day errived at the laboratory a subpoena
for me to appear before, the same federal grand Jury
before which he had appeared, and he told me there wvas
nothing to worry about, that all I had to do was tell the
same story he had told, to back it up.

Q Did he give you the subpoena?

A Abe gave me the subpoena,

Q Did he sey anything else about consulting a lawyer?

A Abe told me that on the following day that he had
made arrangements for me to see Kiernan and to do as he'had
done, to give Klernan an account of the story, but the false
account, the one which backed up his story.

Q Did you say anything in response to this?

A Yes, I told Abe that I was anxicus to go home.
The time between my receiving the subpoena qnd my ac;ual
appearance before the grand jury was a matter of sabout
three or four days, I hgg}no idea of what was golng to
happen and 1 vanted to seéwmy family before I appeared.
Abe said that there was no time for this . He said that

ﬁhad to see Kilernan the next day.

Q What 313 you do? A What is that?
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Q What did you do then? A I went out to the laboratory
and worked the rest of the night until about 5 a.m.

Q Thereafter Adid you see Mr. Kiernan?

A 7T 414 see Mr, Kilernan, but not the next day.
saw Mr, Xiernan, I think, the day after the time I was supposed
to see him, and I gave Kiernan -- I related to Kiernan
the same story I told the agents of the PBI, That 1is
the one about meeting Abe through & John Gollush, meeting
Gollush through a Carter Hoodless, and the whole story
about the American Chemical Soclety and the dinner on
Broad Street and so on.

Q Did Mr, Kiernan say anything to you?

A He 43id not, but I never saw a more incredulous
man in my life,

MR. KLEINMAN: I move to strike that our, sir.

THE COURT: Strike 1t out,

Don't you think in fairness to Mr, Kiernan that
we ought to find out in what way he was incredulous? Mr,
Kle!nman, seriously?

MR. KLEINMAN: I have never spoken to him, Judge.

THE COURT: Neither have I and I do notkiowv the
man, but in falirness to him don't you think.:e ought to
find out in what way he believed he was incredulous?

MR, KLEINMAN: I'éithdraw my objection.

THE COURT: You may tell us. You say that you
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found him to be Incredulrmus, What do you mean by that?

THE WITNESS: Well, he just dicdn't seem to believe

anything that I safd. He sat on his hancds literally.

MR. KLEINMAN: He said vhat?

& THE COURT: "He sat on his hands literally.”
> MR. KLEINMAN: Literslly.

Q Do you know whether he got paid for listening to
that? A Yes, Abe told me & a later date that the total
fees for the appearance for Kiernan's advice In connection

é vith our --
' MR. KLEINMAN: Do we have to go into the amount?
THE WITNESS: A1l right,

THE COURT: Do you want to have the amount, Mr,

Saypol?

MR. SAYPOL: No, T am just trying to profit for the
future myself, perhaps.

THE COURT: Well, you have the 1nformation‘and

you can keep it

-
oy

Q Do you remember the night befeore you were to appear

before the grand Jjury? A VWell, before that and sometime

ol
b,
Bt
A

&

L

in betveen =-- I canr't place 1t accurately -- sometime in
between the time that Abe t@ld me asbout the subpoena havig
come to the lab and somtime before the night that I appeared
before the‘grand Jury, Abe gave me a transcript, a copy,

of the grand jury testimony he had given to the grand jury.
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Jt was a copy --

Q Wait a minute. Do you mean the official transeript?

A No, no, no, It wvas the copy of the story he
hsd related to Kiernan and he told me that I should read 1t
over and use 1t'for a guide. But I hardly glanced at
it because he had also sald after he pad appeared before
the grand jury that he had left out certain things,

Q You mean there were certain things herhadn‘t toid
to Kiernan and'theretore that would not appear in the
transcript? A That 1s correct, Besides I was pretty
busy st that time in the lab.

Q Rather than &8 transcript, I take 1t that it Qas a
summary of his story that he had told to Kiernan’

A1 am aorry, I have used the vrong vord It was e

' a summary, an account,

Q It wasn't a transeript in questlon and answver form?

A No, it was a running narrative account,

Q Yo you remember the night before you testified
before the grand jury in 19477 '

A Eh? night before I testified Abe, Miriam snd I
wvere in ;he Brothman offices, and niriam'said thai ;his
one night st;e vanted to go home early so that Abe aﬁd_ I v.ould
have plenty of time to match our stories beforg ny apﬁearance

~

berore the grand Jury the next mbrning. And in accordance

vith her vishes we left about 11 o'eloek, bnt first Abe sald
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that he wanted to drive over to Woodside from Queens Plaza
and plck up 8 fellow called Bill Levine, a Dre Levine,
a Ph. D, in Chemistry.

Q Did Levine spend some time with the both of you
that night? A  VWell, ve drove Miriam over to Eighth
Avenue wvhere she 1ived and Levine spent some time with us
that night.

Q Thereafter, after you left Levine, h;v long 414 you
and Brothman remain together?

A Abe and I falked for about an hour ;ud we walked
along ~--

Q Until what time? A Dntil about £ a.m,

MR. KLéINMAN: would you fix the_place, please?

Q Where did this conversation take place?

A We walked up and down along Skillman Avenue,
vhere Abe lived,

Q What did you talk about? A Abe told me agaln that
all I had to do was tell th?same story I had originélly
given the egents of the FBI, 8 story that backed up his.

Q Did you rehash the story {n that walk?

A We vent over the salient details of the story.

Q Was any suggestion made by him as to what your
conduct, your appearance, should be before the grand Jury?

A Abe told me that when I appeared before the grand

Jury that I should not appear abject, that I should shov
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no fear, He said, "If it 1s necesssary, be defiant,”

Q Was there any dlscussion bétveen you as to his

viey of the amount of information which the grand Jury had

regarding this subject matter?

A Abe said that he nad a feeling that the grand Jury
314 not have very much information regarding either of
the two of us, and that they were Jjust sort of fishing
around, I told Abe that I was afraid about one thing, and
that was some trips that I had made in 1945 to the southwest.
I said that there might exist records of airplane
reservations, pullman reservations, hotel reservatlons,
and I said that it was possible that the FBI might be in
to probe into those things,

Abe sald that I shouldn't concern myself about

{t because with the literally millions or hundreds of
thousands of people traveling at that time during the war
years that it was exceedingly unlikely that any such records

could be dug up. The last thing that wvas--
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Q Dicd you tell him then the nature of these trips?

A No, T d1d not, except that - I told him thet 1t
had been on esp’onspe m'ssions. T would like to chenge
that Mr. Saypo;.

Q Yes. A T cannot recall definitely telling him
they vere on esplonage missions vut Abe slwsys understood
this.

MR. KLETNMAN: T move to strike out the latter part.
THE COURT: Strike 1t out.

Q In truth and in fact, whast wes the purpose of

these trips to the southwest in 19457
MR. KLEINMAN: 7T object to that.
THE COURT: T will sustsin the objlection.

Q Did those trips relate to the esplonage sctivities
vhich you heretofore hsve described ss being the sudbject
of your work?

MR. KLETNMAN: Objectton.
THE COURT: I will sustain that.

Q What tiwe did you go to bed? A Well,tefore we
wvent to bed, Abe again~ told me sbout telling the prand
jury that we had been colladorating together on a2 technical
book should T be asked to explain our activities st the
time that we met.

Q Vas anytﬁing 88i1d at thst conversation about blue-

prints? A Abe said to try to keep any mention of blue-
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prints out of any testimony that T might give to the

grand jury.

A] Is that all you recall that wss 8814 between you

¥ — . - that morning? A No, this wes all the night defore.
—hiwﬁ Q Ve are talking now about four or five o'clock in
the morning, sre we not? A Vell, that's righf. It ia
abbut five o'clock in the morning. It was dark.

Q You are talking about the night timg even though
it may have been in the worning hours before you appesred
before the granq Jury? A That is what T hsd reference to.

i :é'&'Quite‘evidentli or definitely 1t was dark?
A It was dark. |
Q VWhat time did you go to bed? | A Around 5 a.m.
‘ {“Q}',.p Where did you sleep .that morning? A I slept in
Abe’s apartment.
Q VWhere is that located? A ‘That 1s on ¥2nd Street

in Sunnyside.

Q Vhat time d1d you get up to go to the grand jury?

A I pot up somevhere around 7 e.m. 1 éét up pretty

3
i
v,

early. %
Q VWas Abe up”ghen you got up? A Well, just as Y

vas on the point of leaving, Abe calleé mwe over to the bed

and he asked me did Y harbor any resentment tovard him -

because of the fact that he had dProught my name into the

inquiry 80 that T now had to go down and testify bafere
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Q What did you say? A T s8id that T di1d not.

Q Did hei give youm any further sdmonitions asbout

the nature of the testimony you wvere to give? A Once
again Abe told me to - 211 T had to do was to stick to
my original story and everything would be all right.

Q Thereafter did you appear before.the grand jury?

A Yes, I did.

Q Di1d you testify? A Yes, T did.

a] Did you tell the grand jury in substsnce the ssme
sort of a fslae story as 18 described in Government's Exhbit
6? A Yes, I.did.

MR. KLEINMAN: T object to that, i1f your Honor plesrse
I think wve have had sowe reference to the grand jury, heven't
ve ?
THE 7OURT: Yes.
MR. SAYPOL: T am wondevring whether T whould take
the time to have the witness reread the testimony. |
THE COURT: 7Tsn't this 2 preat time-saver?
(Mr. Saypol and Mr. Kleinman confer.)
MR, KLETNMAN: T will withdraw my objection,
yoir Honor.
Q Whet was the snsver to my last guestion, Mpr. Golc?
A (No answer.)

MR, SAYPOL: W4ll you read it, plesse?
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(Question and answer read.)

THE WITNESS: Yes, 1 d4id.

Q More particularly, d14 you tell the grand jury
the same sort of a false story as you told to Agents Shan-
non and O'Brien as 18 contained in Government's Exhibit 6,
regarding the time and the ecircumstances under which you
and Brothman first met? A Yes, Y d1d4.

Q Is 1t at this trial thst yoa have recounted the
true and accurate version of the time and circumstsnces
under which you and Brothman first met?

MR. KLETNMAN: T object to thst. Thst seems to be

the uvltimate question in the case snd not for the witnews
to answer.

THE COURT: Objection overruled.

MR. KLEINMAN: Exception.

A I have given the true story in this court rs to
how Abe and T first met.

Q Had you had instructions from Brothman prior to
yJodr ' appearance before thegrand jury regerding a further
conversation with Mr, Kfernan? A (No ansver.)

Q Maybe T can rephrase it. After wou got through
testifying before the grand jury did you go to see Mr. Kiernan
again? A T went to see Mr. Kiernan.

& At vhose directton di1d you go? A That 18 ex=ctly

wvhat puzzles me. T can't recesll vhrther Ate hsd told me
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to go see him or whether, when T originally geve my
account to Mr. Kiernan, he sa{d to come bsck end tell him
about 1t.

& Dicd you go back, 1in any event? 4 Tn eny event

T d1d go back after T gave my testtmony.
‘gfj Q D*d you tell him the cock-ancd-bull story agerin?
A= A Yes, T d1d.

THE COURT: Llet me ssk you m» guestion. What wes

your appearance in May snd June of 18472 ¥Yere you heavier
in stature?
3 THE WTTNESS: Very Duch heavier,.
. ™HE COURT: About how meny pounds heavier?
. THE WITNESS: T may have wvelghed »t lesst fifty
podands more, st least.

THE COURT: That was your stature st the time

you felt like striking Mr. Brothman? You were srout 50

LAV

DR L N i TR

pounds heavier, were you?
THE WITNESS: Yes, at lesst. 1 vps_sloppj fat.
Q After you talked with Eternsn, did you return to
Brothman's offices? A T didn't return to the offices.

T wet Abe in Anton Tokarski's restsurent with Mirtiam.

Q Did s0u hsve some tsik? A Yes, T did.
Q What dicd Ate ssy and what 4314 vou say? 4 Are

Aand Mirtam both wanted to know how T made out and T told thepn

that T had thought that T had teen successful in creating en
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¢

Jmpression before the grand Jury of a somewhst timid, fripht-
ened men who had 4n some manner become {nvolved Just on the
fringe of espionage work, but who had never actually commit-

ted an overt act and that T wes now e that is st the time

of appearance before the grand jury - completely aghest

at wvhat T had been on the very brink of.

Q What 414 Abe and Miriam say as to that? A& They
both said that 1f I had succeeded in creating such an impres-
8ion, 1t was fine.

Q How long did you remain with Brothman and Associstes
in their employ? A T remained with the Brothwsn fimm up

until June of 1948,

Q Subsequent to your appesrance before the grand

jury, was any further inquiry made of you by any spgency

¢ regardfing your relstionship with Brothman or Moskowitz
~ or your sctivities? A Subsequent to vhat?
‘é%ﬁ Q Subsequent to your eppearance before the grand jJury

RS in July of 19472 A And up ynt1l vhet time?
Q So long as you remsined sssocisted with Brothwman.
A So long as T remsined sssociated with Brothmen, no.

Q VWhen after your appearance before the grand jury

in July of 1947 waes the next time that any inquiry or conver-

sation was had with you by any Government agency or any repre-
sentatjves of sny Covernment agencies? A The 15th of

May. 1950.
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Q That 18 approximately three years after you
had testified before the grand jury and told this false
story, is that correct? A Thet 18 correct.

Q I think you told ua-you remsrfned {n Brothman's
epploy until 1948? A June of 1918.

Q In thet tnterval vere.there eny occeasions where
you had any conversations with either of these two people
regarding your continuing employment by the psrtnership?

A Well,from sbout April or so of 1947, the pey in
the Brothman firm was very irregulsr and there were long
periods during which none of the members of the orgenizs-
tion drev any qplary at all, and on seversl occesions,
from the time that T testified up until -the time that T
left - T can't place them sccurately except that T know
there were several occasions in thet period -- Abe told
me that T had to stay with the Brothmah organization
regardless of the fact that there wes no pasy because the
tvo of us had to be together so that we could check our
stories should there be any further questioning by the
Gowernment,

Q . About the time that your reletionship, yvour employ-
ment with Brothman, terminated, do vou rememder san incident
vhen both Brothman and Moskowitz were atsent from the
places of business for some short interval? A Yes, Abe

and Mirfam late in May of 1948 went on a business trip to
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Switzerland together.

Q How long were they gone? A About s week or
ten days. .
Q Do you know whether anybody else accompanied them?
MR. KLEINMAN: 7T object to thst &s incompetent,
irrelevant and {mmaterisal.
THE COURT: T will sustain 1it.
Q Did you go with them? A No.
MR, KLEYNMAN: T object to that. He s21d they went
THE COURT: All right, he didn't go. There 18 no
harm in that question,
Q When did they return? A Very early in June of
1948,
Q VWhat happened with respect to your employment
by the Brothman firm? A Y left the employment of the
Brothman firm right after Abe returned.
Q After that, up until the present time, when
vas the last time that you saw Rrothman or Moskowitz?
A Up until the present tiwme, T d1d not see Abe or
Miriam.
A Do you remember the last dey that you saw then
before? A The Isst day was on s Saturdsay early in June.
Q@ Did you have 2 conversation? A Yes, I 4i4.

we. Q@ What was the conversation? A Abe told me to keep

ig?y élearly in mindbin the future the story which T had
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ors gfnally%ld the agents of the FRY.’

Q In vhat words d4d he tell you thet, 1T you
remembe r? A The exact vords?

Q Yes, 1f you remember them? A Vell, he ssid
to keep the story clearly in mind and remarding the ficti-
tious story wve had originslly told, and then he sdded st
the end, he made this statement: he sa1d, "Don't pull s
Louis Fulenz."

THE COURT: Was Miss Moskowitz present?
THE WITNESS: No, she wasn't.

Q Did he refer to the spents of the FBRT in the
Government? A Yes, he did. He said i1f there should
be any further qQuestioning by the Rover boys - which wves
8 term that we used in referring to the FR] --

Q The next time you heard from the Rover boys was
in 1950, is that right? A Yes, 7T did.

MR. SAYPOL: You mey examine, Mr. Kleinwmsn.

THE COURT: Do you want to start or would you
rather have the luncheon recess?

MR. KLEINMAN: T think this might be & good time
to recess for lunch, your Honor. |

THE COURT: Very Qell.'ve will recess until two

pyw., ladies and gentlemen,

(Recess until 2:00 p.m.)
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AFTERPNOON SESSTON.

(Jury in vox.)
THE COURT: Will you come up, Mr. Saypol and
Mr. Kletnman,
(D1scussion at the bench between Court and counsel
out of the hearing of the jury, off the record.)
(The following in the hesring of the jury:)
THE COURT: Proceed, Mr., Kleinman,
KHKARRY GoOLD , resumed the stand.
CROSS EXAMINATION BY MR. KLEINMAN:

o] In all your activities as 3 Soviet espionage'agent
you Intenced to help the Soviet Russian Government, did you
not? Just yes or no, please.

THE COURT: If you cannot answer a question just
yes or no, You may answer it first yes or no and then
begin to qualify 4t 4n any way you please.

A Yes., but it was the people of the Soviet Union
that I wished to =2id.

Q@ You made s diatinction, did you, between the peo-
ple of the Soviet Union and the Soviet Russisn Government?

A Yes, T did.

Q PRut your activities were all with sowe perséns vhom
you called your Soviet superiors, 1s thst right?

A ‘That 18 correct.

Q And these Soviet superiors, T take 1t, to your
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knowledge, were members of the Soviet Russisn Government? .
A They vere Soviet citizens. .
W
N Q Was that your feeling, that these Soviet superiors
or the persons whom you eslled your Soviet superiors were

merely Russian citizens and not officisls or representatives

of the Russian Soviet Government? 4 These men whom Y

knew here had two functions --

MR. KLETNMAN: Your Honor, I must interrupt the
anaver and ask your Honor to i{nstruct the witness to be
responsive to my question.

§ THR COURT: Some of the questions, Mr, Kleinmen,
you will agree are just impossible to answer by & short

yes or no. Those that T think are possidble of being so

angwered T will instruct the witness to snswer yes or no,

but some of these questions, particularly these questions
of feelings, desire to help, or politfical beliefs, are
almost impossible to answver yes or ho.

MR. KLEYNMAN: I.am werely inguiring now, your
Honor. as to whether the Soviet superiors, whom he named
here, vere to hié knovledge jusﬁ the citisens that he talked

about, or representatives or offictals of the Soviet Russian

Gocernment. I think that 4f he cannot 2nswer it yes or
no. and if he wants to explain, he cen say that, but other-
i wise it should be answered definitely and crtegoricelly.

. 4 THE COURT;' You answver it a2s best you can.




A (Continuing) They vwere representatives of the

f1lwh “ Gold-cross

n

650

Soviet Government here for two purposes: for the most

part they vere members of Amtorg and went about this

country on legitimate work. They hsd s secondary func-

tion, or a second function, rather, which was to obtsin
information by illegal means, through me functioning as

& courier.

2f1 Q Let us speak about the Amtorg. Wi1ll you tell
B : ‘ us, please, vhat was Amtorg in 1938, 1939, 1940, the years
you 8poke of in your testimony; what was it?

A I am not s legnl expert. A1l T know of Amtorg

1 T ‘ is that 1t wvas the officisl Russisn trading -agency in this
. country.
($ 2 Yhere d1d it have 1ts office? A I did not know

where its offices were until 1946,
_ Q VWhere d1d it have its office at that time?

A Somewhere on Madison Avenue,

Q Did you ever visit those offices? A T visited
3 those offices in 19465,
Q Vhen were you first aware of the existence of

s
' Amtorg Trading Company or Corporation?

A In 1935, in Noverxter of 1935.
Q Wno acguainted you with the existence of Amtorg?
Yho told you about 1t? A T was mcqusinted with the

"existence of Amtorg by two people. The first vwas a

A2 =~
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chemist whom I have mentioned and together with whom

The second wss amy first

I started espionsage vork.

Paul Se?th. who said that --

Soviet superior,

Q No. A All right, air. Excuse me.

i'ﬁ; MR. SAYPOL: T would like to have the esnswer
fully, 1f ve may.
MR, KLETNMAN: No, we ¢an't bring in hearssy thet
vay.
s MR. SAYPOL: TIf counsel invites it, he should
% have 1t.
MR. KLETNMAN: T Adidn’'t inviteit,

- THE COURT: The answer stends ss 1t is.

Q This chemist with whom you worked in 1935, you
e told us was the one who interested you in Amtorg; 18
'i that ri1ght? A He interested me in getting informstion
for the Soviet Union,
Q Did T say the year correctly? Was 1t 19357
A It was 1935 when we started., We started in the
gpring and in November of thst year I met the msn from

Antorg.

Q Was thast the time when you were employed in this

chemical company in New Jersey? A No, s8ir. thst wss
subsequent to that time.
Q VYhere vére you employed in 1935? A TIn the

Pennéylvania Sugar Compsny in Philsdelphia,
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Q When did you leave the employment of the Pennsyl-
vania Sugar Cowpany? A In Pebruary of 1946.
N

2 Was there s period of time when vyou left the

employment of the Pernsylvanis Sugar Compsny and then re-

turned to 1t later? A Yes, T left during the years

from - T obtained & leave of absence in 1938 to go to Xavier

Bl " N

University in Cincinnati, and T returned to Pennsylvanis
Sugaf 1in 1940,
Q Did you leave Pennsylvania Supgar for some period

- of time before 193827 A Before 1938?

Q Yes. A T am not sure about that question, just
i+ vhat you mesan. After 1935?

a] You were discharged st One time, were you not,

for some activities, someunion activities, while you vere

zgfé vith Pennsylvanis Sugar Compsny? A T Vas not.
E%% Q Wnhat is funny about that?

THE COURT: 1Let us not get into that, Mr. Kleinman.
Q@ VWere you concerned sctively with a strike in the
Pennsylvaniz Sugar Compsany? A T was not actively concerned.

Q@ Can we fix the time? When was-that? A Surely,

it was larch of 1937. 7T refused to work in the plant while
the men were on strike. Tt was sgainst my principles.

The man who was research dipector wanted to fire me, dbut
once the strikg was over I came into the plant and he paid,

"Oh, all right, go on night shift and don't bother me."
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WVho is the men who vas research director?

Q

A Dr. Qustav Reich.

Q Dr. Reich was your friend, was he not? A Dr,

Reich was my very good friehd.

+ Q He helped you get the job in Pennsylvenis Sugsr

%* Company, did he not? A A't‘ter I was laid off 4in 1932
in a general layoff at the distillery, and T hsd been work-
ing at Holbrook in 1933 up until the event of the KRA,
vhen the NRA came in in September of 1933, Dr. Reich got

g my 0ld job back for me in his laborstory.

Q Dr. Reich was the one who suggested you continue

your studies, 183 that right? & Yes, he suggested in 1930 --

+

MR. KLEINMAN: Your Honor, do we have to hsve an

explanation to & simple gquestion like thsat?
THE COURT: T don’'t see that any harm 1s done.
é He wants to tell you what he suggested.
Q VWere you 2 member of some'CIO union during the
time of the strike? A It 1s a litlle herd to place the

exact time, Mr., Kleinman,

Q T am asking merely if you vere & member of the union

at that time? A You asked me for a definite time snd I

am trying to think whether I was a memter et thet time.
Q Were you a membver of 8 CYO union while you were
emplbyed 2t the Pennsylvania Sugar Compeny?

'THE COUPT: At sny fime while employed.
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A The 'ansver i3 yes, for a brief while.

694

When d3d you become a member of such » union?

QO

A It 13 very hard to tell. Oh, say 1936 or 1937.

Q Hov long d1d you remain 2 member of that union?

A T paid dues for a couple of months. That i{s all
that T rewember, and I never wes sctive in the union.

? To get back sgein to your introductiop to the

1

Soviet superisrs whom you mentioned, you embarked upon

esplonage work shortly after you tecsme interested in

the Soviet people through this chemist in New Jersey;
18 that correct? A That is correct.
Q Can you fix the time when you becsme interested
in dolng esplonage work? A The matter was first mentioned

to me in the spring of 1935.

Q In the spring of 1935 there were no wars in EBurope,
Jig were there? A No, there were not that T can recall.

Q And Soviet Russia, the Government, wss sending oat

T for people to come to Russtia, scientfsts, engineers, chemfsts,

and builders, 1s that correct? A That 1s not correct =s

Pld N

far as I know.

2 When di1d you first find out that American scientists
American engineers, American builders, Americsn business
‘men, went‘to:SQviét Rugsia?

THE COURTL  Or what do you ¥know about that

subject?
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A T have 3 vague knowledpe that 8t Various

times through the vears fmerican enpineers have Fone
over to Soviet Ruasim to put into operation thetr plants

or setups, say, dams, or ratlroads, similsr to those in

"

the United States.
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Q Can you tell us when you first knew asbout this
condition? When 413 you first become awvare of 1t?

MR. SAYPNL: What conditon is that? The Question
is not clesar and I must object to 1it.
THE COURT: T will sustain it,

Q When 3id you first find out that American citizens
vere going to Russla, citizens of this country vho were
engineers or builders or sclentlsts, to do as you have
stated in your last ansver?

A I am trying to think, Somevhere in the period from
1937 to 1940 1s about as close as I can put it.

Q It was also during this period tht you knew that
Amtorg Agency was going out lnto the open markets and
purchasing various things 1like steel and rubber, chemicals,
{ndustrial equipment, to ship to Russlag. Isntt that so?

A That 18 correct.

THE COURT: That is the period from vhen to vhen?

THE WITNBSS: Prom 1937 to 19%0.

THE COURT: Wasn't there a period there when Russia
was an ally of Germany?

THE WITNESS: There was,

THE COURT: When was that?

THE WITNESS: Prom about 1939 to 19%1, I belleve,

until the 22nd of June, 19%1.

Q Whenever it may be, we were not at war with Russia,
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vere ve?

MR, SAYPOL: May I state the dates since they

are matters of common information?

THE COURT: Yes.

MR. SAYPOL: The Soviet-Nazi Pact wvas in effect

from August 2k, 1939, untll June 22, 1941,

MR, KLEINMAN: Your Honor perhaps stated Russia
wags an ally of Germany. I 4idn't quite get 1t,

THE COURT: That 18 the way I put the question,

Lo drond

- MR, SAYPOL: There was scme agreement, they were

never allies,

THE COURT: I will accept your statement that

they had a pact.
% MR, KLETNMAN: They had a pact, yes.
MR. SAYPOL: They were doing business together,

Y

MR, KLEINMAN: They were doling business together,

that is right,

MR, SAYPOL: 1In all kinds of ways,

Q And Russis was also doing business through Amtorg,

Mr. Cold, in this country, is that right?

A That is correct,

Q Now, you stated that it was your desire and the

purpose of your work to assist the Russian people as

distinguished from the Russian Government, is that right?

A That 1s correct.
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Q And it wvas because of that desire to assist the

Russian people that through this chemist fram New Jersey
you were introduced into Amtorg -and the cther Soviet

representatives wham you met?

A That is right, There vere tvo other reasons --

Q Were they personal reasons or political reasons,
Mr, Gold? A They vere personal reasons but they motivated
me ~-~-

Q Was One reason about money?

A No, 1 can give you the reasons ---

Q Let me ask you this, Mr Gold: vhen you met Mr,
Black -- by the way was that chemist's name Black?

A I have not mentioned it yet, but his name was

.? Black.

Q You have mentioned it to other people, have you

not? A I have mentioned it to other people,

Q All right., When you met Mr. Black and became
interested in espionage work you were not then a member of
the Communist Party? A No, T was not,

¢ And 318 you understand the purposes for which

you were being used? A T understood that I was beling

psed to help obtain information for the peopled the Soviet

Union. Mr, Klelnman,-~

A Mr, Kleinman, --

Q But not the Soviet Government?

Q Just answer my question.
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THE COURT: Let him finish, please; he 18 not
through,
MR. KLEINMAN: Be 1s asking me a question, your

Honor,

THE COURT: BHBe 183 not asking you a Question.

Are you through with your answer?

THE WITNESS: Your Honor, I stated a few minutes
ago that there were 'two other reasons in addition to a
desire to help the people of the Soviet Dnion,

THE COURT: All right, let us have 1t.

’ THE WITNESS: If I may give those, it may clarify
i things, -
THE COURT: Let us have it.
THE WITNESS: The first wvas a debt € gratitude to
-iﬁ;? Black because of the fact that he had gotten me 8 job in

the worst years of the depreesion, the worst months of the
depression, 1in ?ebfuary of 1933, just before the bank
holiday. We vwere a family with a fierce sort of prilde

and wve would have hated to go on relief-~-

MR, KLEINMAN: I move to strike it out, if your

Bonor please,

THE COURT: No, I will let it stand.
3 - i MR. KLEINMAN: Exception,
3 THE WITNESS: (Continuing) -- Black saved us from

that. The second reason in addition to the one of a genuine
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desire to help the people of the Sdviet Union, the second

reason was that I got Black off my neck about joining the

Communist Perty., I didn't want to. I didn't like them,

BY MR, KLEINMAN:

Q You did not 1li¥e the Communist Party?

fad ad2d

A No; T thought they were a lot of wvacked-up

Bohemians,
Q I beg your pardon, vhat 41d you say?

g A I thought they vere a lot of wacked-up

Bohemians,

MR. KLEINMAN: Might wve have a concurrence, your

Honor?
Q Did you consider at that time, Mr. Gold, that you
were helping the interests of the United States Government

vhile you vere doing espionage work for the people of

Soviet Russia? A I only considered that I was helping

the people of the Soviet Union,

Q Well, how about your feeling with respect to your

own country, Mr, Gold, the United States -- did4 you consider

vhether or not you vere helping or hurting the United

States? A I could not see that I was in any vay hafeing

the United States,

Q And that was while you wvere doing this 1ndustrial
espionage, 1s that right? A That 1s wvhile I was doing

the industrial espionage.
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Q And that was vhile you were getting information
concerning engineering proceeses affecting gasoline, high- .
octane gasoline, is that correct?

A That is correct.

Q And that is wvhile you were getting blueprints
and engineering data on processes concerning mixers, is
that Eorrect?f A That is correct,

Q And vhat 18 while you were getting information
and blueprints and data goncerning esterifiers, 1s that

correct, Mr, Ggold? A That 1s correct.

Q Ad4d vhile you were getting information concerning
that process in connection with magnesium =~- you mentioned

sometBing about magnesium, 414 you not?’

THE™ COURT: Scomething about tracer bullets;'
IS MR, KLEINMAN: Pardon me? |

i " THE COURT: Something abou.t tracer bullets,
Ia your questlion over?

MR, KLEINMAN: MY qQuestion is over. Your Honor

e has given him what I wanted.

A Well, just for the record, I stated yesterday

3 that that material was never turned over to the Soviet
‘ Union because my Soviet superior told me they slready had

these processes,

R SR

Q That is vhat wve are coming to, Mr, Gold. Let

us take up the first blueprint that you gbt from Brotbman,
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as you teati’ild to ~-
MR. KLEINMAN: May wve have those exhibits?
THE COURT: Exhibit 11.
(Mr. Ssaypol hands exhibits to Mr, Kleinman, )

Q I show you now Government's Exhibit 11, Was it
your testimony that that blueprint was the first one that
you received from Mr, Brothman?

A I recall it as the first one I received from Abe.

Q When 414 you receive it? A It was on the occasion
of our fourth meeting.

Q Where did you rece_ive 1t? A Somevheres in the
downtown area, around Dey and Church Streets.

Q Can you tell us in non-tehcnical language what
that blueprint represents? A Yes; it represents a
plece of chemical equipment for carrying out a single
chemical operation to make a solvent, an industrial solvent,
a material that is sometimes used as an 1ndustrial'solvent.

Q Well, von't you tell us what that industrial

solvent could be used for? A As T ss81d, it could be

used for the prepsration or formulation of lacquers and

Y]

varnishes.
Q And paints? A Yes, snd psaints,
i Q lacquers and varnishes? A That is correct,

{ or tell you he was interested

Q Did your Sovliet suﬁé;

in transmitting to the Soviet people or to the Soviet
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Government a process for making lacquers and varnishes?

A They were lnterested in aany process whlch would
have made an industrial chemical, 6 The reason that this was
rejected was that there was no descriptive material gecing
along with 1it,

Q Well, now, Mre Gold, wvhatever 1s on that blueprint

wvas nothing new, there was no innovation there, {8 that

<y R A
4 ?’m?ﬂ?( hRS

right, from known pﬁocesses?

Cida
P

A I am no design englineer and I can't tell whether

3.,

there sre ny features here that are unlique or not.

Q Weren't the processes Of making these lacquers
and varnfshes and paints vell known all over the world?

A You mean these solvents?

Q These solvents, yes, A Well, the processes
for the separation of these varlious esters have been known
for a long time, that is true, but people keep bringing
in refinements vhereby the get better ylelds and so bn,
vhich accomplsh the same thing in less time and get lesser
byproducts, They are small advances but they count
in the long run,

Q And vhatever possible advantage there could
have been to the Soviet pesple wvas in having some perhaps

- never process of making lacquer; or varnishes?
A It 18 possible, just possible, that this plece

~

of equipment would have enabled then to conduct certain
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esterification operations a little more efficiently with
8 31ightly better yield and so on,
Q All that was necessary at that time, My. Gol4,

was for anybody to go over to an engheering place like

Hendrick and ask for or request just what you have there
on that blueprint and he could have gotten it for a fee,
is that right? A That 13 correct, but I asked that
question in November of 1935, and I got an ansver --

| Q You mean there was no money fram the Soviet
people? A No, sir,

Q No? A The answer was this: tﬁe ansver vaé

that they could go out and they could purchase processes
in the United States, Paul told me, but he said they vere
afraid to, They vere going to purchase them anyhow, but
they wanted to be sure. They wanted processes exactly -
as they wvere in operation in the United Statesy And they
said that they had an experience to the effect that
people would give them information, would sell them a process,
American firms would sell them a process, and then they
would take it over there and put it in operation and the;
would find that écuewheres down the line, someone from

the top man or someone down the chain of command had |
sabotaged the thing.

Q You mean by that, Mp, Gold, our American engineers

vere attempting to sabotage the Soviet people?

s de
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A 7T am repeating what I was told.
Q Did you believe that?
MR, SAYPOL: That is immaterial,
A I haven't finished vhat I was told.

MR, SAYPOL: Please, Mr, Gold, do not ansver when
I object. .

THE COURT: He has not finished his answer yet.
There 18 more to it,

MR, SAYPOL: We have a little jumble here, He was
asked whether he believed it or not and I say that 1s
immaterial,

THE COQRT: We will hold that in abeyance. Are
you through with your ansver?

THE WITNESS: No, I amnot,

THE COURT: Continue,

THE WITNESS: 1 was told that they vere faced with
two problems, In the first place, there were firms which
point blank refused to deal .with Soviet representatives,
so that the only way they had of getting the tnformation '
vas 1llegal.

BY MR, KLEINMAN:
‘Q Was hov? A TIllegsally.
Q@ You mean ~-- A That was my job.

Q I see, A I was also told that even in cases

vhere they dealt with firms who apparently wvere cooperating
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rfully and vere furnishing them with full data as vas
specified in the contract, they still did not trust thenm
because they had had sad experience ln the past; So they

wvanted to independently -- independently get sources,

get the same information and they wanted -- this is the
point that was pounded into my head -- they vanted processeﬁ

in actual operation in plants -- in successful operatién in

' .:_1}("_\??’.:,.-:1’_';- ":‘1‘1‘"":"' b
N N LR

the UOnited States producing 20 tons per day, 20 tons per
day, day after day, month after month, and year after year,
and only so could they be sure,

They even went further, and I got my knuckles S
smartly wrapped on many occasions -- they said they must
preferred to have & process in successful operation in the
United States but which operated, let us say, at 80 per ' g“i
cent efficiency to one vhich would operate vith 95 per cent
efficiency, but vhich was only in the theoretical or in
the experimental stage. _In other words, they did not
vant to gamble, and they had an absolute veneration for

American technological skill; they just worBhipped 1t,

e TN

" Q All right, The nextquestion 1is, did you belleve
that our American: industrialists snd engineers were e
sabotaging the Soviet people by giving them these spurious
plans and blueprints? A I knew that there were many

people 1n the United States who disliked the Soviet Union,

Q You did not ansver my questlon, Mr. Golda, Did
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you believe that story vhen it was given ;o you?

A Yes, I belf¥ved the story.

Q Did you know of any instances vhere thet happened?

A No, sir, not of my own actusl knowledge.

Q That blueprint which i1s before you, Government's
Exhibit No. 11, was that a blueprint of any plant or sany
process 1in operation?

A It says, 150-gallon esterifier, at the Barrett
Company, Frankfort,Philadelphia, Pa,

Q Wwhat does that mean to you, Mr, Gold?

A The Barrett Company 1s a large industrial chemical
firm,

Q That does not mean, does 1t, that the Barrett
Company had that process; doesn't that mean that that was
a blueprint that wvas made up in order to submit to the
Barrett Company as well as other campanies?

A I don't know whether it was a blueprint to be
submitted to them or a blueprint of equipment phey had
already purchased or what,

Q Well, look at the date and the nameplate, What
date 18 1t? A It says 10/13/41, Nov, vhether --

Q Nowv wait, please.- You have given us the date,

A Yes, surely. _ '

Q ¥V¥hen do'you saiiﬁquﬁgot that blueprint?

A The fourth mqgting-éhat ve had,
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"

Q What month? A Well, I vwould have to count up now,

The first meeting was the 29th of September, 1G41. The
three meetings that followed folloved at periods from

ten days to two weeks, Let us say two weeks. That would
make it six weeks safter that. That would mske it sometime--
it 1s kind of hard -~ I would say it vas sometime in late
October,

Q The tenth month of the year, is that right?

A The tenth month approximately -- even sometime
early in November,

Q Are there some initials on that legend or nameplate
on the bottom? A Yes, there are,

Q VWhose initials? A Drawn by APW,

Q Anything else? A Chdcked by AB,

Q What does AB stand for, do you know?

A Abe Brothman, It is his handwriting,

Q Now, you knew, didn't you, that Mr, 5rothman vas
employed by a'campany_or corporation vhich had {in it the
name "Republic" -- d0 you remember that?

A The first that I heard of Republic -~ let me see =--

it vas mentioned vhen we went to Peekskill, As I stated

this morning, there was scme mention of Republp then, -
And sometime in 1942 therewas some mention of Republic Chemical.l
Q You knew that Mr, Brothman was making up designs

of processes in connection vith proposals received by Hendrickj)
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Company and that the blueprints and the processes were
his, Brothman's? A No, sir, Mr, Brothman told me that
this vas equipment that was being designed for use by
the particular firm whose namé wvas on the bluepring.

Q And that Mr, Brothman designed it, i1s that right?

A 1 vas told that 1t vas.designed in the Hendrick
office,

Q Did you not knowv that Mr, Brothman designed 1t?

A Did I not know that Mr, Brothman designed it?

Q Yes, A I see his name on this one, It says
"Checked by and approved by, "

Q VWel), Xou ¥nev of Mr, Brothman's connection with
Eendrick, 414 you not? A I knev he vas a design englneer.

Q Yes, and he was in charge, wasn't he? A He told
me he was in charge.

Q Well, did you ever have any information to the
contrary? A I dontt know, |

Q You don't ¥now one way or the other, do you?

A I don't know one way or the other,

Q 1ater on you became Quite friendly with Mr,
Brothman, didn't you? A later on I became very friendly

wvith him .

Q Did you ever find out to the contrary that Mr,
Brothman was not in charge at that time of msking that

blueprint? A I alvays understood he was 1n charge,
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Whether he was or not, I don't know,

Q Nowv, with respect to that blueprint, were you sble
to read 1t and understand it when you received 1it?

A No; 1 am not a design engineer,

Q Did you know what it represented? A I knewv vhat
it represented,

Q And did you know it only from the explanation

that Mr, Brothman gave you? A Mr, Brothman gave me no

L Py

- ebed 21
o

explanation. That is why 1t was returned to me,

Q Nov, at that time when you received that blueprint

from Mr, Brothman did you consider that you were‘then

engaged in esplonage for the Soviet Russian Government?

A Industrial espionage, yes.,




T N B T Lt e

th

1f1lnh ’ Gold-c ross . ‘)
) Did gyou constcder thnat j0ou vere engeped 1In
e3plonage work for the Soviet Russisn Goverrment?
A Y consicdered that T wss engrged In esp’onapge
work for the people of the Soviet Union.
MR, KLEINMAN: %Your Honor, mayvy T hzv/e =n answer
to my question?
THE COURT: T believe he hsas answered it.
Q Do you make a distinction between the people of
the Soviet Union and the Russian Government {n your last
ansver to me? A T do.
Q 7Ts that what you mean when you said you were engs 7ed
in i1ndustrial esptonage work? A Tndustrial espilonage
work because this 1s a piece of industrial equipment.
THR COURT: Are you trying to draw a distinction
between industrial espionage and militery esplonage?
THE WITNESS: Yes, I sw.
THE COURT: IS tﬁat the distinction you sre attempt-
ing to make?
THE WITNESS: That is what 1s in wy wmind, your
Honor.
Q But the information you got, the blueprint that
you got, you turned over-to your Soviet superior; 1s that
right? A That 18 correct.’

Q Your Soviet superior at that time was s man known

to }ou by the name of vhat? A Sam.

" e
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s D!d you kxnow his last name? A No, T d1d not.

) Did he tell wou that he represented trhe Soviet
people, the Soviet Russian Government? A He told me
he was an offis41531 of Amtorg.

Q Did you take 1t from that that he was here for
an innocent and legal purpose in this country?

A As T havesald before, he was here for tﬁo purposes,
and he took pains to explain both of ‘hese to me .

Q Thé Oné purpose was to make legsl purchases for
Antorg, 18 that right? A That 1s correct.

Q@ The second purpose was to get industrisl informs-
tion? A That 18 correct.

Q@ That was vhat you designated before as the 11llegal

puvrpose? A That was 1llegal. §§
4

Q However, the information was svailable to anyone
vho could read the engineertng books, is that right?

A That is exactly what they didn't went. They could
purchase all the books they wanted at Barnes ‘& Noble.
They were interested in processes in proven operation {n
the United States. They wanted them exactly as they vere
in a élant and exactly:as they were working in a plant.

Q Did you e#er visit the plaﬁé designated on the
nameplate, the Barrett Cowpany? A I have passed 1t {n
PhilaQelsﬁia'many times.

Q Did ybﬁ'ever go into 1t? A No, I have never
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been 1in 1t.

|

| Q  You d1d not attempt to go into 1t At the time
you received that blueprint to determine whether or not
that process was in operstion at thsat plsnt?

A No, that wass Erothman's. job, to furnish me with
the data.

Q Did you try to find out? A No, T didn't want
to. I was busy enough &8s it wss.

Q Did you tell Brothman thst you vere only tnterested
in getting industrial {nformation to pess on to the Soviet
people? Did you tell him that? A T told 4be that n
addition to the imdustrial informstion, that anything he
could ever obtain - and this was at that méeting in Childg
Restaurant on Columbus Circle - anything of military vslue
wvas wanted.

Q@ You had an agends at thsat time, didn't you?

A Yes, T did.

Q Pirst off, you said to him. "Here ave » l1st of
processes that the Soviet Union wants to know about.ﬁ
Didn't you say that? A Mr. XKleinman --

Q@ Won't you please answer wy question?

MR. KLEINMAN: Your Honor, must T submit to all

these circumlocutions?

THE COURT: Youcan answer that question, can't you?

A The people of the Soviet Union needed these processes.
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MR. ELEINMAN: T move to strike that out.
THE COURT: QRepeat the qgestion.
(uestion resd.)
THE COURT: Dic¢ you hear the question?
THE WITN=ZSS: Yes, T did.

THE COURT: Will you answer it, please.

AN
[

THE WITNESS: Yes. gv;
) You said that, did you not? A Yes, i?
Q You said,"Here are the 1tems that my Soviet %
superior wants me to get from you"? A Thst is cor- ”
rect.

o] But you did not mention the Soviet people to
Brothman, ¢é1d you? A Well, I couldn't preface every
single statement with a speech, Mr. Kleinman,

R But you did preface every single statement by say-
ing, My Soviet superior says thus and so, snd my Soviet
superior wants thus and so. You did do that, didn't you?

A He was a Soviet citizen and he wss my superior.

Q@ T am ssking you 1€'you d1id not preface your remsrks
to Mr. Brothwan by stating, My Soviet superior wants thus
and 80, or My Soviet super1§r has instructed me to get
thus and so,

THE COURT: You mean on.éach and evevry occasion?
MR, KLEINMAN:- Oh practically each and every occa-

sjion.
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MP. G&AYPOL: T object.

TRE 7~QOURT: T will permit h*'r to ansvenw the
guestion. Counsel for the cefendant |s 23l tnp va: whether
On 3ome orcas‘ons you prefaced - would ¥Oou rather hsave 1t

vorded that way?

14
ol

MR, KLETNMAN: 71 wtl1 Accept that,

W?';

THE COURT: -- zour stetements to Mr. Brothmsn by
saying your Soviet superiosr would like thus snd so?

THE WITNESS: Yes, T 614, vour Honor,

¢ PR Ly
e

Q The first ftem on vour agenda was the {nformation
concerning the manufacture of Avistion pasoline, i{s that
right? A. That 18 correct.

a] It 1s also known as high octane pgasoline?

A Yes,

Q How long have people who have been meking gesoline
teen producing high octane gesoline? How many yesrs would
you say? A That doesn't - you can't give a simple answer
to that. ‘

Q If you cén anaver my qQuestion, von}t ypu answer
1t?

THE COURT: He says he can't give you s simple
ansver, | '

Q How long have we known about high octane gasoline?
A ‘The octane rating of gasoline as purchssed by the

public has dbeen rising stead1ly upward for the 1last tventy
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years. and {t 1s now possible to purchase = nmuch higher
octane rating than wes genersllyv availatle. J 8: no

authority --

e
g

2 How long 2go, Mr, Gold, were these processes

i‘:::. ?

evolved from which we get this hish octane gasoline?

A I am no aathority in this field. T will give

¥ S

you ansvers of which T have peneral knowledge,

e M s
R A
Tk,

Q@ How long would you say that high octane gasoltine
has been produced? A As ve know it now, for about the
last twenty years. let us see, the Houdry process came 8-
into successful operation sometime {in the middle '30s. | : ‘;fs
That was one successful process.

Q That was a commercial process? A That was » .-
commercial process, .
Q@ VWhat was another processa? A T don't know.

T said T am not an expert in the field,

Q Yes, but you could buy high octane gaéoline at
a roadside stand, couldn't you? A Yes, without knoving
the process. | gi’

Q But the processes were lnown to the various commer-
c18l producers throughout the world; 1sn't that true, - =
Mr. Gold? A There was general explanationg of the pro-
cesses and the patent literatgre Q?; full of detatls.

Q Yes, that is, one could go to the library and f1nd

out about {t? A One could, but one could not build a
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refinery frowm what you find in the librsry.

Q One could find the textbvooks, one could find
detailed information in scientific periodicals. Isn't thet
true, Mr. Gold? A That 1s éxactly vhat the Soviet Union
didn't want.

MR. KLEINMAN: T move tb strike that out as not
responsive,

THE COURT: T will let it stand. You have sasked
this Qquestion in several different ways snd he has been
ansvering it right along.

Q Is this all psrt of your instruction from your
Soviet supevrior as to what the Soviet Union did not want?
A He said the processes which were Cesired --

MR. KLEINMAN: That 13 not responsive either.

THR COURT: Will you read the question, plesse.

(Question read.)

THE COURT: Vhat are you referring to, Mr. Klein-
man? It isn't clear to me, .

MR. KLEINMAN: 7T so referring to the fact thst
he said that is precisely what the Soviet Union did not
wapt.

| THE COURT: Then your next question is --

MR. KLEINMAN: Ts this vhat he uas told by his

soiiet superior.

THE COURT: He ssld originally he had been told

oyrva
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that.

MR. SAVPOL: It still has td e related back
to what went before that the Soviét Unfon not wanting
what could be obtained in libraries about the construction
of refineries.

THE COURT: That 1is what 1 am referringto,

Was the answer finished?

(Answer read.)

THE COURT: Will you finish ywour ansver?

THE WITNESS: The processes which uére desired
vere actual ones in fairly day-in-and-day-out successful
operation in the United States,

Q Who was monufacturing high octane gasoline, if
you know, at the time you spoke to Mr. Brothman?

A All of the major refineries, Sun 011, Atlantic
Refining, Gulf, Sinclair, all of them. It is' a competive
business T understand.

Q How about refineries in foreign countries? Were
they also producing high octane gasoline?

A T don't know about that. The petroleum field 1s
not one i am famiiiar with, | A1l T know 18, there 13 2 high
octane gas. Thefe‘are‘processes for msking them 1n the
Unifed States.

Q Ave-you familiar with the processes for making

high octane gasQ;;ne? A No, T am not. Tt 18 not my f1leld.

o .
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Q ¥hat d+d wou get fyop My, Erothman In connection
vith the production of aviation £asoline, what rlieurints,
vhat it was, if anvthing? A T don't beltleve T wss everp

glven anything by Mr. Prothmen 1n connection with the pro-
ductlion of aviation gasoline. T can't remember 1t {°f
T wss.

a] You also told@ Mr. Prothmsn, d+d you not, that
your 8oviet superior wanted Informatton concerning the
manufacture of nstursl rutber snd synthehic rubber, Is
that correct? A Thset is the fabrication.of articles
from natural rubber snd processes for the manufacture of
synthetic fubber.

Q Did you ever do any reading on the subject of
the manufacture of synthetic rubber? A That sageain is
not my field,

Q T am asking you if you d1d any resding on 1t.

A No.

Q It 18 not very far from your field, 1s-1t?

A It 18 qQuite far;

Q Does {t dea; vwith chemistry? A Tt deals with

chemiétry but you have to spectislize nowsdays and speciali ze

inside of a specialty.
EE )
Q@ VWhat kind of chemiat are you? A A btochemist
and an analytical chemist.jff

Q  What does that mean? A T desl with blological

N A

ongy, B

R
i
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things, 1living processes, the human body, animal organisms.

Q Eut vou ¢id read, perhaps In schooi, something
about the production of synthet!c rubber or the manufacture
of synthetiec rubber, didn't you? 4 Al)l I know sbout
1t 1s that 1t 13 a high molecular wvelght materisl with
8 good deal of unsaturated linkages {n it.

Q D1d jou know that there were known processes for
the manufacture of synthetie rubber long before you spoke
to Mr. Brothman aboet it? A No, T d41d not.

Q You had no knowledge on that at 811? A T had
no knowledge on 1t. T knew the Germans were working on it
or had been working on it, but T didn't know vwhether they
were successful or not. Very often stuff gets into the
literature but it 1s somebody's pipe dream.

Q@ Do you remember anything in the scientific literature
about the production of synthetic rubber? A No, sir, I
had all T could do to cover my own field and keep up with
it.

Q You knevw, didn't you, that in 1941 synthetic rudbder
tires were on sale in this country? Didn't you know that?

A No, T did not.

MR. KLEINMAN: Your Honor, I vill have to examine
these exhibits to determine the ones T want, I would like
to hgqve them made available to me here.

MR. SAYPOL: Certainly (handing documents to )
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Mr. Kleinman. = ; g <

" THE COURT: 7You are talking about the blueprint

% exhibits, are you?

S ’ .
: - oo draree ™ [P

. KLETNMAN: YES, and there are some text matters

-

that are also in connection vith them.
THR COURT: ‘That would be exhibits 11, 12, 13.° 1% -

do 3ou want the notes made during the weeting? X

. .‘".
3!

KLEINHAN~ " Yes.
: THE COURT: That is 14, 15, 16 17 and
I vould aas 11 through 17, and 19.
suppose we take a recess at this point and you can
—é%exAmiﬁe them during the recess.

(Short recess.)

. Q Still in connectioﬁ with the avigtion gasoline ‘

~which wvas the fifst item in your agendsa, you mspoke about’

R?a hydrogenation catalyst, do you remember?
A Yes, a nickel catalyst.

Q - You said you received certsin blueprints in connec-

tion iith a process? A Yes.

Q Can you tell me vwhich of the methods and products

indicated - and I show you the dlueprint, Government's Exhibdbit
16 -~ hss the distinction of producing and being an all-purpose

hydrogenation catalyst (handing)?

'- «-“a\ o ‘!’he lasb rour dlueprints 311 mfer to the dry

-~

reducer.
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Q@ 1Is that known also as the dry reduction method?

T5 1wt

»

A I don't know. I don't know the details of the
production of a nickel catalyst.‘ All T ¥mow i3 that Abe
told me it was an all-purpose catalyst,

Q Is the method, as I asked you, known as the

dry reductionmethoé or the dry process?

'
a-

A Well, I understand this much: that if there 1s

e
L

a dry process 1t is probsbly contrasted with a vet process,

=
H
Y
e
v
3

w

Q@ Is the product -- A Just let me look at the
flow sheet,

Q Yes. A (Examining blueprint), Looking at
this blueprint -- I have a rudimentary chemical engineering
inowledge =-- I can see that up to a point nickel carbonate
1s prepared, but wvhether in the dry reducer, vhich 1s at
the right side, whether 1t 1s nickel oxide or nickel
carbonate that is reduced, I don't knov, and what the
distinction 1{s between the dry reducing system and the
wet reducing system, 1f there i3 one such, I don't know,

Q Ts not the product of the method indicated on
that blueprint, Exhibit 16, dry reduced nickel?

A That 15 what Abe told me,

Q Can you determine that from looking at that?

A It says dry reducer assembly,

Q Are you familiar with the hydrogenation catalyst

called Raneynickel? A I have heard of Raney nickel,
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) -~;, Q 1Isn't Raney nickel an all-purpose hydrogenation

- catalyst, such as you described yesterday in your testimony

IR and similar to the dry reduced;roduct manufactured by the

A* Reney nickel 1s used as an all-purpose catalyst.

Q And hadédn't that process or Raney niékel deen known

T PRt
v w ‘(
_ ,%,Xes, but we come again to

RN,y

tor a 1ong time, ‘¥r, Gold?'

o the same thing. We come to the same thing again..- The

f';;f',nussiana,could buy all the books they wanted., They" 2

Al
K4

»'fwanted a process .producing nickei catalyst. If it vas

" _a process producing nickel catalyst they would have vanted
S ‘* actual L.

SR .—«one vhich wvas 1nAoperation in the United States, They
| didn’t wvant this one, I know that because I forgot to

) _ tell Sam that it was an all-purpose catalyst I just

Lol torsot. ’ _ .
EI : —'4-;‘- S
e Q I shov you nov pages 152} to 1526 of Roger 8
) Industrial Chemistry and I ask you to Iook at it and |
? z” ‘ to see vhether it describes rather tully 8 rocess for the

- o, T 1—

v .: ":f.;w 48 you have discussed here on the witnesa atand"

e

e :
.= B . .

' e N b " :
. Lo S . .
: . . N . L]

o , ;. e MR, KI.EINMAN° Hay I have this marked for
T 1dent1fication. . - :

= “ T
- N sbi
. - N - 3

. " -;.; - e 4 “r'\
‘e : ?-.‘}. THE COURT:« Hov many pages? T .
“‘::: ‘*3 K it . g'
cr -‘ 13 IR KI.EINHAM Tvo pages, but there -ere tvo .
.l.s'_),’ " -, tv- g - ‘—':-.. o . PR 0,,‘; .

v IER production of dry reduced nickel hydrogenation catalyst, such )

R -
paragraphn ‘that b vin pomt .out to him, . SIS ¥ - LR
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| xxxx (Marked Defendants'! Exhibit D for 1dent1flcatlon.) ._;&

Q I ask you to ook at pages 1524 to 1R26 but 1 ca.ll

your particular attention to the paragraphs which I have
o . “checked here. ‘ | o *ﬁ_%f
- MR. SAYPOL: May T make a 'suggestior;, your Honor?
THE COURT: 18 1t. your suggzestion that you vould 2
agree that there 1s something in the book on that? -
MR. SAYPOL: © There probably 13. I-gen look at |

. it and I will concede vh.t Hr. Kleinman aays 1t 18 and
P ~ - e

gt
2=

“then wve can go on. ) - e B -
B . ' THE COURT: Very vell, we w111 Bave a8 Iot of time

am - e . “H'_ S

o sy that, & | =

< .;‘;..“

Mr, Kleinman, you have a concession,

¥

MR. KLEINMAN: Ig that event may I have the -

" pages indicated marked in evidence, your Honor? . N _.ﬁj__""

T

_‘THE COUR'I‘~ Very vell. B T

i
- T

X the.

{Defendantsa! Exhibit n for 1dent1flcation I

PREIS

e - .

XX ' , received in evidence ) 7,' . S .

THE HI'I‘NESS- Your Honor, may I- aay smething’ % a;g:

s T THE COURT: Yes. - IR

'd'..

?. - \
| R % PTHE WITNESS: Some of these thinga ‘are nnrelated. :

aOne of the problema 1n the hydrogenation

S : v fleld 18 that of a cheap ‘supply of wre h!dNSe“' = ‘nd,‘f;‘“*

st

- A 1] says, -"Hydrogen:_’

] I ~1t detana two methoas. On this blueprint here 1t just

~.£~=. =3

-~

" and 1 haven't looked through the . otn.r‘a

‘-.‘f’ : saya ‘Bydorgen 1n,
LA ‘5

. "2:,. Py ..A._
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BY MR, ELEINMAN:

Q How sbout the dry process that is described there?

A J willsee if it says anything --

Q No, in the book.

THE COURT: Will you point that out,

MR. KLEINMAN: Yes, I think I have already
pointed it out.

A Itssys dry reduction and so on.

THE COURT: Whatabout that portion that wvas
{ndicated to you by Mr. Kleinman?

THE WITNESS: That in genersal resembles vhat 1is
on the blyeprint here,

THE COU%T: You are just going to offer that
portion?

MR. KIEINMAN: Well, I think that is the only
portion, I must confess my own ilgnorance about these
chemical matters, your Honor.

THE COURT: You have got & 1ot 6f compsny.

Q I understand, Mr, Gold, that you did say that the
draving in front of you, which 1is Government's Exhibit 16,
corresponds tb what you have resd in this book, which 1is
now Defendahfs' E#hibit D in evidence?

A That 15 éorrect.

QG And the prdcess vas é wvell known process and known

over a long time, isn't that right? A Hydrogenatlon has
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been carried on, I think I may have even mentlioned yesterday,

ivts

for about 50 years with real good success,

Q And you will agree, will you not, Mr, Gold, that

R k¥

what you have read in Defendants' Exhibit D in evidence,

Rogers Manual of Industrlal Chemistry, 18 but a bird's-eye

view of industrial chemistry and that the process described

in Rogers 1s based on smme more detailed description in

P i
EEATLIRAR SR
#% ‘

>
2
£
£

specialized literature of that fleld?

A Well, I don't know anything about the specialized
literature in the field of hydrogenstion. I am an
analytical chemist and a blochemist.

Q Ttis true, however, i1s it not, Mr, Gold, that
there 1s nothing secret or startingly nev 1n the process
for dry reduced nickel catalyst as appears on Covernment's
Exhibit 162

A I can't tell, I don't know that miuch about
commerclial hydrogenation, I was told by Abe that this
wvas a unique process,

Q You have Just seen the process in the book, haven't
you? A Yes,

MR, KLEINMAN: Would your Honor excuse me &
moment.

Q Would you look agaiﬁfet Government's Exhibit 16,

please, vith respect to the process of the production of

vet reduced nickel catalyst, and compare the process
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tndicated thereon with the process for wet recduced nickel
catalyst described on pages 1526 to 1527 of this same werk,
vhich is now Defendants' Exhibit D in evidence, =nC¢ then

. tell me whether the process described in Government's

2 Exhibit 16 1s substantislly described in Defendsnts' Exhibit

D, this book. A The only blueprint that actually
refers to vehicle protected nickel catalyst 18 the first
one; the other four here are all about the dry reduced.

Q So far as that one goes, have you had an

£
>
F .
‘.“.

opportunity now to compare it with the textbook which I
have glven you?

A T am trying to figure out here exactly where the
catalyst protected in vehicle 1s prepasred, 1 see one note
here.,

MR, SAYPOL: Would it not seem by this time, 1f
the Court please, that ve are getting involved in a lot of
meaningless extractions wvhich have nothing whatever to do
with the main issues, vhether Rogers and the blueprints
agree? )

THE COURT: Thatiis a matter of opinion. You
belieQe that it is a silly abstraction and Mr, Kleinman
thinks it is important. T believe that the point he
vants to establish 1s that some 'of the matter which is
contained in the blueprint could have been gotten from

& textbook. Is that the point?
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that all the matters vere matters of commonly known processes,
your Honor, well known and easily available,

’ THE COHURT: I do not frankly see any purpose in
going 1into 1t extensively. I am golng to permit you to do .
it in some degree, because the witness has saild that the
Soviets wanted blueprints of plants actually in operatlon, :

They did not want to take 1t from textbooks. They d4id not

want anything theoretlcal but they vanted samething

-

actual,

MR. KLEINMAN: Thereis no testimony that these .
were in actual operation. As a matter of fact, I shall
prove the contrary.
MR, SAYPOL: What différence does it make? The %

testimony here is that thls wvitness says, "Abe gave me

this; Abe told me this was novel; Abe gave me this to
give to my superior.” Whether he gave it to him or not
{s a matter of record.  Whether it compares to vhat 1s
in the book or whether it1s even in the telephone book is
really immaterial. He is just trying to get him to

‘ qualify as an expert on subjects which the witness has -
stated that he does not have any expert .lmowledge.

MR. KLEINMAN: I was willing to accept his expert

knowledge when he made explanations of all these things

and I think I might be -~--
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THE COURT: I am goting to permit it to a limited

extent,

MR, KLEINMAN: But I thirk I should be permitted
to ansver vhat Mr, Saypol Jjust sald.

MR, SAYPOL: I shall subdde.

MR, KLEINMAN: It 1s not our purpose as he stated
it. Our purpose 1is to shov that there was nothing unusual
about this practice of msking a blueprint ana giving 8

blueprint to anybody vho asked for it at.that time,
There was nothing secret,

THE COURT: Ultimately the juryis golng to
determine vwhether or not there was anything unusual;
ultimately the j;ry 1s going to drav its own conclusions,
entirely independent of what Mr, Saypol says or what you
say, but they are going to dravw it from the evidence,

MR. SAYPOL: I hope they will at least glve
some consideration to my summation.

an
THE COURT: I will give thqunstruction on that

too.
MR. SAYPOL: And to your Honor's charge.
MR. KLEINMAN: Wwe are waliting for an ansver,
Judge. I do not beleve that we have gotten one.
Q Are you prepared to answer nov?} A I am not

an expert and I made no effort yesterday to characterlze

.%§
7%

‘e
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am an analytical chemist and I am a blochemist and %have
a generalized knowledge of the chemical field. In a
general way this does resemble vhat {s in Rogers, the

. process on the blueprint, T see no mention of a nickel

formate,vhich 1s mentioned here in the wvet production process.

T haven't been able to find it, Maybe it 13 here, but In a

general way it resembles what 1s on the blueprint,

Q let me put it to you this way, Mr, Gold: with

respect to Government's Exhibit 16, that is the blueprint

or prints which you have before you, would 1t be fair to
say that those blueprints contaln no secret or unosoally
unavailable information?

MR. SAYPOL: If he knows,

MR. KLEINMAN: Of course, We are only asking
him as to what he knows all the way through the direct
examination and cross-examination,

Q 1Is not my statement a fair one to you, Mr, Gold?

Can you answver 1t? A Yes, the process resembles that

which 1s in Rogers.

Q There 1s nothing secret contalned in those blueprints,

1s that right? A You have to start to define "secret,”

Q There 1s nothing unusual in those blueprints,
you have Just seen it in the textbook, have you not?

A Yes, there 1s nothing unususl.

Gold-crpss C) : 730

b Q All right., Yesterday you spoke about hydrogenation

S

PR

K
)

oy

Ky
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83 8n operation in the production of strateg!c materisals.
Other than in the hydrogenation of gasoline, what other
examples can you give us of strategic materiasls which are
produced by hydrogenation operati-ns?

A VWell, you can produce alcohol formaldehydes,

You can produce -- you can hydrogenaste various materials
vith unsaturated linkages.

Q T have questioned you only about strategic
materials vhich you mentioned yesterday. What are they?

A V¥Well, I don®t know vhat you would call a strategic
material,

Q' You were the one who called it a strategic material,
What d1id you refer to? A All -- the entire organic
chemical field could be classified as strategic ocrganic
material, the entire field,

Q You mean everything in organic chemistry may be
classified as strategic? A Yes, eventually,

Q Everything? A Well, practically all 4f the
industrial chemicals, and hydrogenation is an 1ndustrial
chemical process,

Q Yes, and 1sn't it true that hydrogenation operations
are one of the most common 6perations in chemistry?

A They are cmmbn, but that 8till would not make

them lesser in thelr strategic value, In fact, the very

fact that they are commonly used makes them valuable,

AN

"o

=
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Q Tell us what you mean by a strateglc value or

strateglc materisl, mention somethlng,

A Strateglc material?

QG In connection wilth this hydrogenation process.

A Well, the production of alcohol formaldehydes, I
guess, could be called strategic.

Q You sald that before. A Yes, I sald that before.

2 What else? A The hydrogenstion of varlous
unsaturated compounds,

Q Are you thrdﬁgh vith your answer?

A T am through with my ansver, because ] am not an
expert in the fleld.

Q Could you tell us very briefly exactly what you
are an expert in, Mr, Gold? -

A I am an analytical chemist.

Q Yes, but -~ A And a biochemist,

Q Can you tell us, so that we can understand 1t,
what an analytical chemist is?

A As an analytical chemist I know certain
speciali{zed techniques for analyzing certain material.

Q Yes, A I am a biochemist because I knov the
relationship of chemistry to living ofganisms.

Q You took some extra studles at Columbia after you

recelved your degree, didn't you? A I never studied at

Columbia.
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A What materials are covered by organic chemistry? S&
Organic chemistry 1s sometimes called the chemistry of E
. carbon compounds, é
i
Q Is that your simplest explanation? g?v

That 1s a very good definition and it will stand up.

N

RN e

A

Q So that we can understand it, .what.does thadmean?

A It is the chemistry of compounds in vhich carbon E&-
1s involved., The usual constituents are carbon, hydrogen
and oxygen and in others you have nitrogen and sulfur and
sametimes heavy metal,

" Q And by strategic materials you told us what you

mean now, is that right, Mr, Gold?

A That is right,

Q And by strategic you mean something which might be
used m1litarily as well as commercially?

A Something which might be used in san industrial --

to an industrial use and would not be readfly replaced by
substitutés.
Q PFor example,every country is short of certain
strategic materials, 1s that right?
A Well, I am%ﬁot an eqong%}st.

Q Pardon? A I am not an economist, -

() a alaYas T O annNn al. >t
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knov about that field,
Q Well, what strategic materials were you passing
on to the Russian people for vhon you were working, or
. what information concernlng strategic materials were you
passing on to the Russian people for wham you were working?

A T could glve a very detalled 1ist of vhat I did,

Rl A ﬁr ‘

| but I don't know if it 1s proper to do it here.

by

PR

Q You mean to which you have pleaded guilty in gj'
Philsdelphia? A Of everything that I aid, g
Q@ To vhich you have pleaded guilty in Philadélphia? .. ¥
THE COURT: He says that and more, everything he ﬁb-
® nas done., e t
\ Q Does that include that which you have pleaded guilty [
| to in Philadelphia? A Yes, gi
Q When you passed on those strateglic materisls to . ?1

the Soviet people, were you doing 1t to help only the

3\ T ]
T 9‘]»,‘.". |_

Soviet people or to the Soviet Russian Government?
MR, SAYPOL: Hasn't that been asked before, 1f

the Court please?

i

MR. KLEINMAN: No, sir.

MR. SAYPOL: I thought it was answvered,

THE COURT: I thought it was answered.

MR, KLEINMAN: No, I haven't asked this question

before,

THE COURT: T believe you are referring to strategic
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materials,

MR. KLEINMAN: Yes, sir.

MR. SAYPOL: e are getting sway, I submlt,
1f the Court please, from the main issue and the only
issue, what happened starting on May 29, 1947 --

MR. KLEINMAN: No; for a cday ané¢ a hsall this man
spoke of what haprened a long time before that,

THE COURT:- I do not want any argument. The
objection i3 overruled. He may answver the question,

THE WITNESS: What is the question, please?

(Question read,)

A T vas doing it to help the Soviet people,

Q Did you intend to harm or injure the Unlited States
when you passed on this informatlion concerning strateglc
materfal? A I 4i1d not.

Q At no time? A At no time whatever,

Q So that when you were questioning Abe Brothman
and getting blueprints from him and this material that
you have identified here yesterday, you meant no harm to

the United States, 4id you?

That is correct,

A
Q And your only purbose wvas to help the Soviet people?
A

That is correct,

Q Wgs it also your purpoée to help the people of

N

the United States? A My purpose was to help the people




P S e L L i ™ e e A 2Rt 03 e b B ek Pt

iwtle ’ Gonld-cross 53
of the Soviet Union.
Q Was it also your purpose to help the people of the

United States? A To help the people of the United States?

Q Yes. A T don't see where this enters,

:r\‘.’ﬁ
sl

.,

Q Suppose you ansver my question,

v

A I Jjust didn't consider that part of it at all, I

o

can't answver 1t. I can't see whether it affected anything,

,..‘.ﬂ..v.,,,\._..
PR

Q Did you intend to help the people of the United
States when you gaxe atomic bomb information to the Soviet
people? A I took information from people who --

Q Just snswer my questiop, please: Did you intend
to help the people of the United States wvhen you gave atamic
bomb information to the people of Soviet Russia?

A T acted as a courler.,

Q@ Did you intend to help the people of the United

States? A I acted as a courier, I took information from

people who gave it to me on atamic energy and I gave 1tko
my Soviet superior,
Q PFor the Russian people? A PFor the Russian people,
Q Now, when you did that, did you intend to help the

peoplé of the United States in doing so?

A I was giving the Russian people 1nformatiod wvhich

I thought as an ally they vere entitled to; and, as a
matter of fact, I considered that the atomic energy project

might have been completed i{n less time were the collaboration
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of Soviet scientists included in the project.
Q You pleadﬁﬂ guilty to spying, didn't you?
A Yes, because I did.
. Q You pleaded guilty to espionage in glving information

on nuclear fission and the atomic bamb to the Russian

Government, didn't you? A I pleaded gullty.

Q Did you not plead guilty to that?

A I am going to tell you what I pleaded gullty to,

Q All right. A I pleaded guilty to acting as a
courier in which I transferred information from people who
had it, people who had information on atomic energy. They
gave it to me, I carried it to my Soviet superior and
gave 1t to him,

Q Is that what you pleaded gullty to?

A That 1s what I pleaded guilty to.

Q Did you not plead gullty to the following --

MR. SAYPOL: May we know vwhat counsel 1s reading

from? 3 "
MR, KLEINMAN: Yes, I will show it to you, Mr.
Saypol.
‘ MR. SAYPOL: Will you mark it?
MR. KLEINMAN: Yes, May fpave this marked for
identification.

MR. SAYPOL: I take 1t that that is s transcript

of the proceedings before Judge McGranery?
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MR. KLEINMAN: Yes,
(Marked Defendants' Exhibit E for identification,)
MR, SAYPOL: Perhsaps in order to save time I will
‘ concede that he pleaded guilty to consplracy to commit
espionage,
MR. KLEINMAN: T am not concerned wlth saving
time at this moment, your Honocr, unless I am directed to
do so.
MR. SAYPOL: The Court can take judicial knowvledge
of 1¢.

THE COURT: You may proceed,

Q Do you recall an indictment belng read to you
vhen you were arraigned in Philadelphia in the federal court
t{n Philadelphias, on July 20, 19507

A Yes, I do. ’

Q DLd you plead gullty to both counts of that
{ndictment? A I pleaded guilty to both counts and

that related to a combined charge,
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té 1f1lh ?
Q You mean the Indictment was changed?
A T don't know, T am not femilisr with legal

terminology. 411 T know 3s that the indictrmert wes read

‘ to me. There was » charge of conspiracy to corm!t espion-
age, then there was & second charge in which eleven separate
acts T suppose were read to re. The two were cormbined

Iinto ore charge.

I don't know {f T am correct when T %g
recite 1t that way. J am not 3 lawvyer. %%
Q You pleaded guilty to the first count, then ;
you pleaded guilty to the second count? A Thet 1is ﬁ)
r1ght. o
Q And then you were asked whether you plead puilty
" to both counts, were you not? Ts thst what you mean
that the two were combined? A No, the two were com-

bined into a single chavrge, 83 I recall 4t,: end T pleaded
guilty to that single charge.
Q Do you remember the indictment that you pleaded

guilty to being read to you? A T remember it being resd

to me, yes.
a] Is this what was read to you:
"Beginning on or sbout December 1943 and
continuing thereafter for a considerable period,
the exact éeriod being to the Grand Jury unknown, but
4n no event sﬁbsequent to Noyember 30, 1947, in the

 Eastern District of New York, within the jurisdiction
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Was that portion read to you? A That was read to me.
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of this Court, (n the Eorough of Manhattan, New Vork
City, in Santa Fe, New Mexiero, 1n Foston and Cambridpe,
Hassachusetts, and divers other places to the Grand
Jury unknown, H&RRY GOLD, JOHM DOR, alias "JOHN" =and
RICHARD ROE, al'as "SAM," the defendsnts here!n, the
true and correct names of the latter two defendants betinyg ES
to the Grand Jury unknown, did, the United States then
and there being at war, consp’re, corbine. confederste

and agree together snd with EMTIL JULTUS KLAUS FUCHS snd

Y ST

divers other persons to the Grand Jury unknown, to

violate Subsection (a) of Section 32,Title 50, United
States Code, in that they did conspire, combine, con-
federate and agree, with intent and resson to believe
that 1t would be used to the advantage of a forelgn nation
to-wit, the Unton of Soviet Socislist Republics, to :
communicate, deliver and transmit, and sttempt to com-

municate, deliver and transmit,sand a3id and induce others

to comuunicate,deliver and transmit to s foreign govern-

went, to-wit, the Union of Soviet Soctalist Republics and
representatives and agents thereof,directly and 1x‘x.dj,1'ect13,s
documents, writings, sketches, notes and information .
relating to the nationél defense of the United States, i

to-wit documents, writings, sketches, notes and informa-

tion relating to atowic energy and nuclear fissiop.”
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Q VWere you asked by the clerk, "How say you to
these charges in count 1 of that indictment?" And did
you say, "Guilty." A T said Gullty.
2 Thern count 2 was read to you, was 1t not?
A Yes.
) After the reading of 1t: vou pleaded gullty to
count 27 A T pleacded guilty to count 2.
Q Was count 2 as follows:
"Pursuant to the ssid conspiracy and to effect
the objects thereof, st the times snd plsces hereinbelow
indicated, the defendants snd co-conspirators 4i1d commit,
among others, the following overt scts:" --

THE COUR&: That 1s part of count 1.

MR. KLETNMAN: The Clerk says Count 2 of the indict-
ment,

MR. SAYPOL: I have not objected thus far, but
that 13 not the best evidence in any event.

MP. KLETNMAN: May T say 2 word here? T am
reading from the officisl stenogrsphic record.

THE COURT: T ¥now you are vezdlng from the official
stenographic record, tut it secms to_me there 1s sn error
there because I have never heard of 3 count treginning with
overt acts.

. MR. SAYPOL: Even though 1t says thst the clerk

safd so, that does not ma%e 1t so.
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THE ZOURT: Tt 3eems that the normal conspiracy
s follow'ng 1t the overt acts.

MR, KLETMIZAN: T will tr? to get a copy of the
indictment.

MP, SAYPOL: He pleacded gutlty and it seems that
ends {t --

MR. KLETNMAN: No, 1t doesn't.

THE CAURT: Don't you thirk I can rule on this
without argument? I know the point very well.

MR, KLETN*N: May T return to it when I have the
Indictment so that there will be no question sbout 1t?

THE COURT: Very well.

MR, SAYPOL: I w11l send up and get the indictment
80 there will be no difficulty.
BY MR. KLETNMAN:

Q When you transmitted the atomnic bowb, nuclesar fis-
sion inforration -- A Excuse we --

2 D16 you thtend any harm to the people of the
United States? A T 314 not. TRussia was an 21ly at that
time,

Q And ve vwere not at war in 1935 etther, were we?

A YWe were not.

MR, SAYPOL: May T male 2n objection to sny fur-
ther questions of this type on the ground the question and

The statute ma¥es no reference to

i

1
<)

L
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i
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that a crime 73 charped 2and thre
His mot!ve has nothing to do w'th the
THE 70U°7T: Orjection overriled,
FR. FLETURAN: lMaxw T have the uest'on re-d?
(Ziestfon and arswer read.)
- By the way. Mr. Gold, 70. have not teen sentesced
yet on that plea of zutlty to that incdfctrent, have vou?
A No, T have not.
M. StYPOL: He so test:fied,
MR, KLETMNMAN: “Yhether he has or not, th's s
cross-exantination, your Honor.
MR. SAYPOL: T know, but he testifsed and it
assumes something which *s {n the record.
MR, KLETNIM*M: 7T don't understand th=t.
THE COU®T: Proceed.
SAYPOL: Sih=21} T expl2in?
COURT: No. You h2ven't teen sentenced yet.
have you?
THE WITNESS: No, it is set for the Tth of Decenter,
this year.
Q You pleaded guilty in July, did you neot?
A Yes, T did.
Q hen did you first talk to the FBT agents, 1f vou

did_talk to them, abSut Brothman sfter your arvest?
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THZ "OU2T: Let is X ‘he date of the arvest,

AL FIETNNAN: 111 »fcht, T withdraw ihe Jiestion,
*hen were ol 2rvesied 14 ~oiane~t’on wiith the

*harpges 701 pleaded pailty to *n “hiladeiphia?
| 3 T went 4nto volintary 24398 on the ZIZn° o7 iazw,
2 “au mean jou 3urvendere’ wouarself? A T went
Into voluntary cu3tody., That *s an a-aswver.

2 Ylere vo1 arregted? 4 T s‘ened 3 paper given to

-~

B R S
R

3

me by the FEJ which placed me {n thefr voluntary castody
on the 22nd of liay.

Y VWere you arrested by the PBI? A T heve told you

exactly what occurred.
Q@ WwWhen did the PBI see you in the month of May?
8 They cawe to see me on the 15th of May.
Q You were not then arrested? 4 No, T was not.

You were being questioned at that time?

O

A That 1s cotrrect.
Q You were being questioned from the 15th of May
onward? A Onward until the 22nd.
‘ Q On the 22nd you signed sone paper? A Yes.
' Q@ In vhich you placed yourself in the custody of
the PBRY? A That 1s correct.
Q2 Then you were arrested, 1s that right? A On the

23vd. A complaint was filed agesinst me, and T wvas arrested.




; The a7 ¢ Yes.

2 You were brourht to the Psderal TH.»t 'n Ph‘laCel-

< Vere 01 juestioned bv the FET ' “h*la’el h’'rs vhen

they first s®arted to ©alk wiih w2.u7% ¥es that ’n ntl=lel-
ohia? & That was 'n Pntladelohta,

N That 1s vhere you veve 1tvinf then? A es,
2 And that !s where ou had Teen wori'ne in that
Philadei_hta General Hospital, T belteve? 4 That is
correct.

Al Vou were cuestioned Tor the T*rsl T'’me on what day?

4 The 1%th o7 a3y,

2 Vhen dfd wou f1»st sav 2niintng éo the FET =atout
Frothiran after the 1=2th »f kay? A Tre questtonl’ng durinr
part of the week of the 1%th to the 2znd concerned¢ 1tbe 1In
part.

vhen did you first adm'i to the FET that wou were

O

v

32 sg¥? & On the z2nd of liay.

&>

That was some sevan days =Tter thes startzd to

¢,

question you? A4 That {3 correct.

s Were vou belng quéstioneﬁ every cay Juring those
séyen 3587 A Nd, T was éﬁést'oned, let us see, ond2y.
Fricav. Saturdag; Sunﬁay, Honday ~ Tlve daxs.,

3 “here were wou befng ¢lestioried getually?

A I would come to the FFT offtces in the Mlidener

®
=

A

rouran:
4

¥

1 11‘ Q%
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Eu'ld4ne 'n the even’nes after T nad ftr.'shed worv
I Ne e oy NS o sot, =and A4d talv

3

ts them.
You ferer voo were A spv at the Yee'nnfne. &fdn't
I foarht des_eratels fon tme.

Tt w3as ot until 70w were trazned Lv some cues-

tlons that were put to o1 that voo adeottted beine 4n Sante
15 that rient? 3 T am no* sire whether 1t 4s richt to
go Into what hajpenec. T undw what h=opened al) »ight,

Tn 2ny event., vhen the jig was 15, vou then told
themr that rou were the ro-tetween 1n this nuclear f!ssfon
sprT r'ng. s that riecht? You didn't tell ther at the
eginning, you told them that only =fter dayvs 2nd davs of
Giesttoning, Ts that true®? . T fourht desjperntely for
ttme 2nd, M-, ¥Yleturan. !f vou will r've me 2 minite -~--

THE 70U®T: Continue o,

FLETMIAN: T don't want hinm to =sk me cuestions.
CNIRT: He is 2skine you fov permiss’on to
conttnue oan, T am giving Him 22rmission.

TEZ “TTNESL T fOJﬁlt desperately for time for
a wee¥., T wanted to =2220m»lish two th!n;s, anc¢ T ¢ta.

Pirst, 7 nt vs rove with mv family In which they

would be n colplete twnorance o0f what T had éore.

Does that constst of youm father 2nd brothexr?

That consisted of wmv father and rother. Secondly,
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.....

.y

coul rmot stand un. T Mrew ttL Lt T Toisht Sam tr-e

e

After m¥ ar-est, or rzlner the {'rst Jav »f Talinte e

i

castody, my brother wss T ourht to see re. Ve s2'¢, "Foaw

o Rt L o
fo.
ST

bad can 1t ret" g
MR, KISTREAN: T otjest to 21l of this. 2.1~ Honor. ¢

I~

That 1s not respons<ve to mv question.

THE ZOURPT: T am erotng to permitt hinm to 2rngver,

' T thirk

¥0u have opered the sutje~t and T think vou ourht

to have 3 complete answver,

MR. KLETNIMAN: HMay T nave an exception? %
X
53

THE COJRT: Ves, %

THE WITNESS: My brother was trousht to see e,

I wvanted to bresk the news to him myself. Ke ssl¢d "How bad
| can it te?" on the phone when I called him. T said "7t 1s
B very bad." He camedown to the Wicdener Bullding. ¥hen
@ I told him what T had done, he went white. T«o0 of the FRT
men jumped up. They thought he was roing to collspse.

But he didn't. He said, "You jerk, how could vou have done
1g2?" Then he says;, “"You couldn't have done {t. You are

trying to cover somebody else up." T told him I wasntt,
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voliants»y
front of me.
“hen the j'g
was up, ! ta "as. . 5 wnoT ¥lsus Fichs
pave the ‘nfovmatian on atonls enercy.’” Fut T wasn't
pO'nv to s3u€e3l. T wasn't erd’ne to 1nform. T was
goinr to take the whole - T was 81vdiv poing to mdmit
wnat had nhaspaned witn Puchs., T w235 going to cover every-
th'ng uu, Sam's 1dentity, everzthine. T was just goting
tn admtt, go tefove the Judee, 3av, "T an gutlty,” and
let happen what nay. Theve was thts wmduntain 4n front
of me. ‘hen T saw ay btrother. part of the mountain came
down. “hen I saw my father. the vrest of the mountaln
came down,
later thev vistted me at Holmebure Prison snd they

said they were going to mortgage the house -~

MR, KL2THMAN: TIs vour Honor still permitting this
A

to g0 in, these conversations w'th the father and brother?

THE COURT: You are seeking 3 motive for his appar-

ent ~onfession to the FRY, aren't wyou?
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Yo have asked h'm JuestitHns to 2121t thet*
You wanted to know when he *wst terzn to tnform.

MROONLETNMAN:  That 1s r»'pnt.

THE ZO0URT: You wented to know the mezgnns for 1t.
He "s glving you 311 o7 that now.
MY, KLETHNMAND Tam truing to te'ne 't CJowvn to the
1ssues in this rase.

THE ZOURT: PFevhaps 'n 2 little t00 murh detatl,
tut, as T satld, rou have opened the surject.

LiP. KLETNMAN: lay T hesve an except?an to wour
Honor':s ruking?

THE COURT: Do ~ou want the r~est of this?

MR. KL

O]

INIIAN:  As to the f=zthe» 2nd trother, no.

THE COU®T: As to the reasnns fovr --

MR, OKLIZINNAN; ¥o.

THE COURT: PRerhzps we can save 't for = wh'le and
Mr, Savpol can bring 1t out or redivect examination.

MR. SAYPOL: Even thaugh My, ¥leinman ¢’¢ not expect
1t, T think he ourht to ret 1t.

iR. KLETNMAN: VWhat T have atjected to 1s Mr.
Saypol's petting up and making these st=terents '=n refevence
to the cdefense --

THE ZO0URT: T want to acmon!sh toth sides to te
careful In their statements on otjections.

MR. SAYPOL: T regwet 't Tut T don't think I cde-
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© admonitton, The w'tness !5 answering respon-
3 quest'on that was agved ty counsel 1n the course
of guestion*ne --
THE 70VRT: let ua close “hne sitject. 1let ne
hear the lattew ps»t of the answen.,

{The rezorter read the followfne:

i

"later they visited me st Holmesbure Prison and

1 A,
LR

Rl

\

!

they s2'd thevy were pofng to morteape the house --")

LR

o xoper
{

e
B

THE TOU=T: 811 right, Go ahead.
HE WITNESS: They weve going to mortgage the
house to get money for my defernse. This T d1én't went,
T saw Judre lcGranervy, T asked to see hiwm, and he ap-
Dointed John D. M. Hamilton ss ny attorney. T had stipu-

1ated three cond?tions --

e e

MR. KLETNilAN: VYour Honor, shall ve go into that?

THE Z0oURT: No.

THE WITHESS: A1l rieht, with the appointment of
Hamiliton as my sttorney and Mr, Pallard as his asgistant,
practically a1l the rest of that mountatn c=ne down.
But T st?ll had not admitted to the FET that &be had siven
me information for the 3oviet Union, T had diseloged mAany
others, but T had not dlsclosed AYe vet.
2 let me understand, Mr, Gold.

MR, SAVPOL: Ts his answer» finished now?

H2. KLETNIIAN: T thought it was,
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= Jist ome inp A
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TR = e H2ve YTeea t oLkt At Te

Y01 have fsrlinzel othevs 2.¢ 790 have t9t Sfselasac Ahe,

12 VTTNELr That s covment
THI COoU T Yol T=7 pwaceed,
~ Did -ou tell the J:re tn Th'l2nl K’» ‘ha! O

C1d not honmestiy ever fn vour 1ife Tnten? 5 howe 4w Tesn

any havm to the Un’ted States? Dtd %o s2xw that to
ht{m? A The nfcht that T was arra’cne? e sve Judre

FleGranery --

MR. KLETNHAN: Jan't ve eet 2n angwer, -our
Honor?

THE CCURT: D?!d vou sar thet to the Judre?

THE WITNESS: T am save T sa'd that to Judpe MeGvan-

ldd

ery the night I was arratlened.
THE COURT: 7Ts there somethtng else wou wsnted to
add?
THE VITNESS: That was =211,
THE COURT: A1l rtpht.
Q After vou ple=ded guflty, vou ¥rew that vour 1tfe
wag at stake, didn't you? - A& 3Surels.
) After you plesded gui{lty, vou then for the first
time spoke atout Abe Brothman, isn't that right?

A No; 8lr, it was beforve T ple=ded guilty,




L e S o Y PRI S UR V- T LS Ot TOP T S )

f1h G117 -~razz ;
b Mg T a i 0. ha” 1ot 2wt qagd 4 q tens S R -

RS
4

A N 1 A, = Sy & - o N Y
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tions (2 JuTre rGranery.

[. THZ 7RT Tf ‘rose theee PONTEE T AN e melevant

(72, SL=ET 0 Fav T ol o2 Luesttnsy fivgt 595 .
that 95 may determine wheiher they ara reljevant? § 
g
THE 22777 211 r'oht, pat wour Suestion.
2 vere those three comd1ti1ons ret pefore ro;rentionéd"\¢
- e
§
Ate Erothman? % They were conditZong which T stipulated &
ie
for mvself. I was the only one that could meet then.
M. ELETNMAN: T otject to this. v

THE ZO0URT: No, you po ashead with your answver.

iR, KLETNMAN:  Exrception.

THE WITNESS: Here were the three condttions:
first, T sa3id that the lawyer appointed must permit me to
talk to the PPRT. Secondly, 1t must have no Communist or
left-vtng tinpes whatever, and in conducting vhatever mitigaty
Ing circumstances there were for my defense, he must not put

on a circus or show. The third point was that T must be per-

. mitted to plead guilty, and 2t this time T had not admitted

that Abe had given me sany Inforustion for transmission to L T=

o~

the Soviet Union. Abe was aming the very Yast dlsclosed.

That {s on record.

(a] Thiose conditions weve met. Your mind was made up




stake in pleaCine sutlity? A T Urew 't fpror tho vews laptn-

A Do voi1 exzect any weward for test!{vine in this

case? A Mo,

-

2 None 2t all? 3 Mone at all. You gatd rewsrd,

2 Are you, to rour knowledge, coing to be = wiltness
in sone other cases? Just zves or no. L)

Q You have dé!scussed these mztters with the Govern-
ment agents and the Untited States Attorney as to vour
testifyine *n cases”? A Ve haven't discussed them vet.

A Yho told you th2t wou were cofneg to be 2 witness in
other cases? A Tt 1s my peneral understanding that 7 will
te a witness, T think T have been u here »tout » month
and there m2y he2ve teen some ment’on thz2t T mav be » witness
in other cases.

Q You say there m2y have teen rentfion? A There mey
have been mentjion.

2 Nothing was saild to yon divectly or specifically
about that? & Nothing was said directly or specifically.

2 Vere other cases than this one discussed with you?

Jus¥ yes or no. A 9ther cP,ses tesides this one h=ve not

vet teen discussed with ne,

I

L ege
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Gold-erdss =, TEY
T urferstand tpat voo expe~t no rewa»? for
22ur testimony here? t That ts rorrect.

2 And that no rewar?d » nosrom!sed you 2
offered to zou for uour test'oony here? ‘ None ,

Has anxtady suarrested to vou that by test*fving
against Erothman you woiid rnelp yourseE from canitsel
purnitshment?

2 Did a2nykodr tell vou why vour sentence was put
over unt1l December 7. 1G3C, which would be after the
conclusion of the schedulec¢ tri31s in which you are going
to e a witness? A A1l T ¥now 1s tnat when T wes in
court, the Unfted States A&ttorney in Phi1ladelph’s. Gleeson,
asked for 3 postponement of the imposttion of sentence.

He sa!d that he hacd reasons which he could not revesnl
in the court. He 821d there were vramifications, I think,

THE COURT: Are you sbout to go to snother subject?

1%, RKLEINMMAN: T am 2bout to take up some other

blueprints,

THE COURT: We will recess at this point until
Monday morning at ten-thirty, la2dtes 2nd gentlemen. Of
course T tell you at this point not to read any of the news-
papers over the ueek;nd th2t pertsain to this pavticuiar
case, don't 1isten to the rddto or discuss it with arybody,

and T wish you all a very pleagant weekend,

(Adjourned to Monday. November 20, 1950. at 10:30 a.m.)
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UNITED STATES OF AMEHICA

v.
ABRAYAM BRNTHMAN 2and MIKTAM
MOSKOWITTZ
New Yery, Clevember 27, 1240,
10,30 nlelrek e.m,
L
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Trial resumed,

Present:

[P Y rfl,'q ,'?' L A

Mr, Saypol,
Mr, Cnhn,
Mr,.Foley,
Mr, Doiovan,

Mr, Kleinman,
Mr, Nesslng,
Mr, Sattler,

(Defendants present,)

(Jury {n box.)

Muy counsel have a moment at thre

o

MR, SAYPOL:

TAE CNURT: Yes,

(Cofereace at the bench nnt within the hearing
of the jury, off the recrrc.)

(The prrceedings vere recumed in cpen court

within the Rhearing of the jury as follrws):
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YARRY G "L D recumed the stand,

MR, SAYFDYi: T h3ave a prel'minaryv matter, 1f
the Court will hear me,

In the c~irze »f crors-examinatinon nn Fr!day,
counsel for the de“endanta was enpaged In describling the
indictment to which thls witness has pleaded, 1 have 1
certifled copy here, and {t 1s 2 cas-conunt indictment,

I hand it to counsel (handing).

THE COYCRT: Tt ls a rne-count indictment, not
a two-count indictment,

MR, SAYPOL: Yes, Apparently the clerkwho
read it confused the record,

MR, KLETWMAN: Undoubteldly that 1s right.

I was simply 1eading fram the record as read te him at
that time,

THE COURT: Very well,

MR. SAYPAOL: I dnn't think it {s lmpnartant, 1Ie
¢cnunsgel desires, it may be marked in evicdence.

MR. KILEITYMAN: Could we have {t marked for
icentification sn that I may refer to 1t later on?

THE CHAURT: Very well.

(Narked De@ndants' Exhibit F for 1dentification,)

THE CNURT: T have recelved & report from Dr,
Charles K, Friecberyg, Mr, Saypol, 1n coeanecticn with the

vitaess the Government subpnenaed, Alexander Svenchansky.

s e
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THRT CoURT: The Sum a1t gubotnante f It ta oo
o™ 2-irce it s 'n wmedlcal terme -=~ trat e Yelleves tre
. witness'!s fever chruld :uxslidfe 27 the next twve nr three

¢ays, and tnhat, unless there are any otrer corrlicastiong,
the witnecs cocld be avallable “or tectimony, he thinks,

MR, SAYPQL: Very well, I nave hec srme [afcrnatien
to that effect, of course, I hsve to crntrenl mycelf
subject to that situsticn,

THE C2URT: Very wvwell.

MR, KLEINMAY{: Your Henor, % have been awalting
the arrival of one of my associates whc has some papers
and documents I intended to use in questlicnlng the
witness, It may celay us a minute,

THE COURT: Is there anything you c2a talke up In
the meant)me?

MR. KLEINMAN: I will try, s#r.

A

T2 1wt Your Honor, I regret very much the request T am

about to make, but we 8sre waliting for certzin articles which

I want to shovw the witness 1In connection with some of these
. prints which are in evidence, anéd if you will give me just

about three or four minutes T will go downstairs and make

some effort to find out where they are. I know that

they should have been here at 10,30, I was here much earlier

N

myself.
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JHE COIRT: Dres your acinciate have them?
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M, ALETUMAY: He2 Yas g8 vallse Tull ~° thinags,

THE COURT: An7d te fas not coe to crurt yet?

Mr, XLEIWMAN: N2, he has aot camz yetl, your
dornr, We Ai2 leave t£ome papers A~wastalrs, tno, over
. Pernaps that
mignt expedlte It

THE C URT: The Jjury may ret’re,

(The jury retired from the court:com,)

THE COAURT: “We wi1ll take a short recess.

(3hort recess,)

MK. KLEINMAN: Thank you very much, your Honor,
CROSS-EXAMINATINAN £ONTINUED BY MR, KLEIVMAN:

@ Mr.Gold, concerning the production of bunz-S
synthetic rubber, I direct your attention to that port
of your testimony in which you i1dentify certalin exhibits
ané discuss certain actions and conversations, Now
particularly with régard to Government's Exhibit 1%
(handing paper to witness), I ask you: will you please
study the portions of pages 18 and 19 and then direct your
sttention to this published article.

| MR. KLEINMAN: May I have it marked for

identification?

(Marked Defendants' Exhibit G for identification,)

u
\
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clt » Gold-crnss ’ ~r5 , |
G (Handing SxhIL!t te witnese) Tell us whether cr
not the calculatiaons appearing rn the rertinonc thrt T |

have indicated tn ynu nn TAvernment's SxRibdit 1M wre a

. simple arplicaticn nf the rrincinles given In the publisher
article which has ‘ust beel merked as 5 Jefendats! 2y
I 3
: prad
exh!ibit for {centlficatinn which rru have In your hznd, ;
A Without srendnr tr~n much t!me, !n geaeral thece §
A
are an application -- the ralculsti{nas that I have here ;3”
In my handwritinc are escentlally the ones that are glven =
1n this article, Trey are stralghtforward engineering %
calculations, -
. G Have you tolé us yet vhen Geoverament's Exhiblt i

14 was prepared cor given to you?
A Sometime between the beglianing of January, 12542,

and the first veek in Arril »° 1242, I can't place it

any closer than that,

Q Lo~2king at the article, what is the date o

publicatian of the article? - A 1940,

% 1940, 1Is that right? A That Is right,
Q@ You saw that zsrticle, 3812 you not, befnre telay? 3
. A No, I diéd not,.
. Dién't you ever see 1t in the files of A, Brothman ————

and Ascsoclates? A No, I was 2 chemist, FMr, Xleinman,

Q T merely =sked vou 1f you ever saw 1t in the “fles.

A Ne, I did not.




¥

1t ] Grld-crass 5 ~€0
MR, . u''MAV: T offer the article in evicdence,
Taur 3Inanr,
M3, CAYPOI: It 1s objected tn,

mTIE COYJHT: Sustatned,

fpery
. A
‘
Uy

'

MR, FLEINMAJ: Excerticn,

0

2 It ts truz that tre article, Defendants' Exhiblt G

for {denti”ication, was prepared by the defendant Brothman,

pif 1ot e

2%

> )
3

Is that correct? A That {s correct.

s
I
-

Q He was the author of that zarticle?

A He was the auther o the zrticle.,

¢ So that 1n 1240 we have a printed article and In
1942 the informatlon which you see on Government's Exhibit
14 was substantially the same as in that published sarticle

of 1349, Ts that correct?

A That 1s correct,
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1lvh ’ Gol2-cross e E
THE ~0J03T: 7T thoirht rou iust 33°d s moment
aga that 301 had no knowledpe of that s-ti~le.

THE WITNVESS: T just looked at the a=tt-~le,

THE 7O00URT: Oh. vou mean that you sre test!fy-

1ng vhat youa just nresently observed on the atand?

=4

THE WITVESS: Prom what T {13t presently observed.

BV MR, KLETNMA&N:

oot
ot
T'j

s
3

Q Is there a sclentific periodical known a3 Product
Engineering? A Yes there is.
3 And ‘s that 8 wvell accepted satentific pe-t0dieal?
A Yes. it {s.
a) D14 you ever read 1t? A No.
Q Never? A Never.
a) Never referred to any articles in 1t? A No,
I read ITndustrial Engineering “hemistry. T™hat was more
in my field, You couldn't possibvly cover 811l the liters-
ture.,
Q Just a monment, Mr. Gold.
MR. SAYPOL: VWhat was the rest of the answer?
THE COURT: He could not possibly cover all of
the literature.
Q You mean you could not cover the whole l{terstuwe
in the field? A That 18 right.
Q But the pubdblication Prpduct Engineering 1s a

vell known and sccepted pudblication in scient{fic c¢{rcles,
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2wh ‘ Gold-cross '
18 1t not? ¢ T belteve 1t 13,

2 Yoy do no%t questfon that, do 7on? 4 T don't
know, T never read {t. Tt 43 a MeG»aw-Ht1l1l putltration,
therefore T belfeve 1t 1s.

2 W1l vou look agatn. please. at Government's
Exhtbit 14, 4 (Wwitness ex m’'nes exhi{bit.)

MR, XLETNMAN: May we have th's marked for
tdentificatinon.
(Marked Defendant's Exhib‘t H fo» identification.)

2 And T also show you Government's Exhibtt 15. T
shov yoa also Defendants!' Exhib!t H for identification.
Now. calling your attention to Defendants' Exhibit H for
jdentification. did you ever see that published article
vefore? A No, T d14d not.

Q Do you see the date of its publication?

A March 1943,

THE COURT: Just say yes.
THE WITNESS: T am sorry, your Honor. Yes.

Q Do you see the periodical {n which it was pub-
11shed? A Yes. T do.

Q Did you ever read that perdbdical? A T used

to occasionally read the periodical,

Q Wnat is that periodical, vhst is the name of {t?

A Chemical Metsllurgical Engineering.

Q@ And you have resd articles pudblished in that
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3wh ". Gold-cross

-

pudblication? A Occastonally.

Q And 18 that an sccepted publication in engin-

eering f1elds and chemical fjields? A Yes, it 1s.
Q T ask you to refe~ to the published article fﬁ”-
f&}-
vhich you have 1n your hand. Looking 3t Government's i
Exhibits 1% and 15 and at the published article which 2o
.
you have in your hand, do the Government's exh{bits con- :

’ =
tatin any salient process information which !s not =21s0 ?
discl1o3ed in the published article?

=

MR. SAYPOL: ©Pefore you answer, Mr. Gold. At -

this time, 4T the Court please, T interpose an objection

IR s

to this line of examinstion, Qutte obviously in respect
to Defendants' Exhibrts 6 sand H, counsel 1s attempting to e

shov that the tnformation conta2tned in Government's

Exhibits 1% and 15 {s availsble to the pudlic through
the media of the published articles Defendants' Exhibits
G and H.

The witness's teatimony in respect to Government's
Exhibits 1% and 1° has been that the contents o7 these
folders, these mis~ellaneous ralenlations, were frapmentary
matters which vere rejected by his Soviet superior. ©
So that all of this tends to prove nothing. Tt does not
prer the contents of the extensive report on buna-S.
vhich was turned over, and which, as far as we knov here,

vas never turned bvack. In those circumatances T submit
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that this 1s whollv irrelevant.
THE COURT: I will go one step further. Mr.
Savpol, and say that the witness has further never pro-
. fessed that any of this was in eash and every detatl
OTiginal. The point he made was that the Soviets never-
theless wanted tried processes and nothing that they
coi1ld eget from texts. Despite that, T wi1ll overrile
your objection because I will let the jury determine
whether or not it has any probative value at 2ll,
MR. KLEINMAN: Ve have an unsnswered question,
yoir Honor.
A Mr. Kletnman, 1t would take s great desl of time
to zo throuph these papes here. There are about thirty

. pages here and there are five or 31x papes in the article.

Q Can't you by looking at them, by looking at the
| saltent features which must be spparent to you, tell us
wvhether or not there was anything in the Government's
exhibits which d1d not appear, that 1s, salient festures
vhich di1d notappear in the published srticles now in
vour hand? A There are some differences between the
. emulsion formulation.
A Do you consider them salient d{fferences?
A No, they are not. No, T woualdn't say there were
salient differences,

MR, KLETNMAN: May we have this marked for {dentt-
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- -alaporate on my ansvers. 1t vas an annotating job.

in_the puna-S report and I just had » general knovledge

of vhat was in there that night. 4
K Q Did you not say you aasiated in the preparation : :

- Y
of that repqrt?A A Yes, for a period of, let us say, B
‘nine o'clock to aix -'that 1s nine hours. . L2

/ﬂhat {s what it vas, an assewbling.

;pro&uct;on_vith the 50 or 100 dravlngi pf ﬁhich you spoke
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fication.
- (Marked Defendants' Exhibit 1 for 1dentif1cat10n y B
Q I show you Defendants' Exhibit T for identiftes- = 22
) f
. Tyl
tion and ask you if you ever sav this exhibit before? : a;
. N = ':‘:
A Some parts of the table of contents here resem- 45%5
ple some of the data that was in the buns-S report. i
o . w
Q Would you look at page 1? R
P THE COURT: . Vhat is your question?

MR. XLEINMAN: (I vant to call 1t to his atteﬂtion. Rl -

* .‘,"v .,,
Q -Is that not the aame as vhat yoa characterized
4 -
tefore, the Government's exhibit, as the buna-S report?

A - As T recall it, there are sabout two hundred pages ;iigﬁ%{

THE COURT: Didn't T underatand your testimony %

on that phaae to be that it was merely an editing job?

THE WITNESS' That 4s correct. T hesitate to

Q 1Is Defendants' Exhibit I for tdentification &

the two hundped'or three-hundred-page report on the buga-s
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previously 4n your direct examination?
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MR. SAYPOL: 7T object to the guestion.

THE 7OC®T: VWhat is the guestton?

(1estton read.)

THE COURT: 7T don't understand that to be a
quesation.

MR, KLETNMAN: T wvant to find oat if he e=2n
identi{fy the document I have shown him, Defendants'
Exhibit T for identification, as the report that he ssid
he received on th; buna-S production. He chsractertzed
some report as being 200 or 300 pages {n length.

MR, SAYPOL: The point of my objection, 1f the
Court please, 13 thsat the witness's teatimony was that
he turned that report over to his Soviet superior. I
don't see hov this can Ye the report.

MR. KLETNMAN: May T ask him if this 1s s copy
of the report which he said he turned over to his Soviet
superior?

MR, SAYPOL: Onre again, his testimony was he
asgsi{sted in editing and annotating that.

THE COURT: 1If he can identify thst as s copy
of the report, T will permit him to testify.

Could you identify that?

THE WITNESS: This first page checked against

this looks l1ke a duplicate,.

W?‘rf‘ 2
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Q VWhat are you looking at now when you say 1t

looks like a duplicate? A Tt looks like a copy.

Q You are looking st & portion of Government's

Exhibit 15, are you not? A Ts that what 1t 1s?

Q Yes. A That is right,

Q You are also comparing i1t to page 1 of Defendants'
Exhibit T for identification. A Yes, except that there
are some differences here - the bdutadiene is 4% per cent -

but 1t does look like a copy. Y would just like to note

one thing, I sad there vere 25 to 50 dlueprints, not 50

to 100.

Q .Very well. With that understanding. does that

look like a copy of the report which you-said you gave
to your Soviet superior?
THE COURT: 3If you can identify 1it.
MR. KLEINMAN: That is the purpose of my ques-
tion, your Honor. |

MR. SAYPOL: He has made some comparisons of

the first papes.

If the counsel intends to get a compari-:
son on the vhole thing, the witness would have to know

i1t the whole report was comparadle with this report.

THE COURT: Unleas the witness can tell by

N J

glancing at 1t whether it is. Tf he can't he can just

e~ so state.

-~
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appears identical. T 821d that the report which T

received was on onlonskin paper snd was a copy. The only

point where 1t doesn't resemble 1t 1s in the fact that

T recall the report T egot as being much more extensive

than the 67 pages that are here.

) Do you see at the very end of the typewritten

A

material the published article (indicating)?

A Yes, T do.

g
T R

A] D4d you ever see that published srticle before?
MR. SAYPOL: 7 make the same objectton =3 here-
tofore voiced, May the record show T object to this
line of questioning so that T will not unduly extend these
proceedings?
THE COURT: Overraled,
Q Did vrou say you did? A T sm looking at it,

your Honor, T think T d4d. when T came to work for Abve.

Q Yes. You saw the entire thing in the files of
Abe BRrothman and Associates, did you not?
MR. SAYPOL: That has not been his testimony.
MR. KLEINMAN: T am aski‘ng him. j
MR. SAYPOL: 7Tt 13 etther summation or --
THE COURT: Don't preface your question, Mr. Klein-
man by "Yes, you ssw it." Ask him 8 qQuestion.

MR. SAVPOL: Not only "you saw it," but "you saw

the whole thing vhen you came to vwork for Abe Brothman.”
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He has not so testfted.

THE ~OURT:

Pephrase the giestion.

-
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« DiF oynsu ant z2e D2fantaars ! Zxhiblit T Tor

1Aa1tr"teatlAan tn the Tiles ~7 Abe Rrnthman qn”  ASaAalla

« Whnera A1@ vyou gee 1t? A LuIng arount o oa Zesk in

MR. SAYFOL: I submit thsat 1s whnlly improper.

MR, KLEITM;V: Yot at all, We are trying te
tAantify 1t.

MR, SAYPIL: Thetestimony here 13 to somethlng
that transpired in 1941 or 1342,

TYE COURT: Overruled.

2 Are there other copies of that report that you
know of? A Which report are you referring to?

o Defendants!' Exhibit T for identification,

A This whole report?

Q Yes, the whole thing, A All T knew 1s that I
got a report for trinsmission to ths Soviet Union on
material they wanted.

¢ Dié you read that report before ynu transmitted
1t? A No.

Q Did you look at 1t? A No.

Q Was it read to gou? A No.




R RUVEE: SR SR I PRI SENEE TP SO SN PRI LR

£1t2 Golé-cross g? 770

% Did you not say before that when a paper or document
sr report vas Sragmentary Iin nature, that you did nrt turn
it over to your Soviet czuperior?

‘ A This was 3 complete report,

L T asked you how you knew that 1t was a complete
report, Did you reac the reporté

A I knew that it was a cmmplete report‘tecause of 1ts
bulk, because I helped assemble it over nine hours that
night, and becsuce Abe told me It wvas,

Q Upon those representations, ¥ou gssumed It was a
complete report. Is that right?

MR. SAYPOL: I object to his assumpticns,
THE CNURT: Objection sustalned,
MR, KLEIWMAXN: Exception,

G I call your attentlion to the fact that the publi shed
article in the back of Defendants' Exhibit I for
{dentiflication was published December, 1941. Is that
correct (handing to witness)? -

A Yes.

¢ You turned over the report on btuna- S te the
Sodet superifor when?

A Around the “lrst weel in April of 1642,

Q T ask you to loolk at Defendants' Exhibit I for
1dentificatinon, Dnes that not contain the probability

mathematics which you sald appezared in Government's Exhibit
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142 A I will have to find 1t. Mr, Kleinman, it contained
some mathematics which resemble -- that is, the Cnvernment’s
Exhibit 15 and Defendants' Exhlb!t I contain mathematics
. wh!lch resemble e2ach other very closely. 1 haven't checked
one agalinst the other cmmpletely, They look like the
same thing,
% I show you Government's Exhibit 13, these blueprints
(handing), I call your attentinn tn the flow sheet

Indlicated, JIc 1t not true that the flow sheet indicated

in the published article which you have before you

Defendants' Exhlbit I, and the text accompanying 1t
coanvey substanti1ally a1l of the information indicated
on Gnovernment's Exhibit 13, the blue prints?

A Well, the flnvw zheet 1n the publshed article

édoes not have the complete dzata that the Government's

Exhibit has,

1wt THE COURT: As matter of fact, strike the
"published" part, because there 13 no evidence in the
recnrd that 1t {s 8 publishecd article,. Er:
v
THE “ITVYESS: "h, I see, I am s3orry. Lo

A (Continuing) The flow sheet in the article --
MR. YLEINMAN: vould your Ynonor accept that
subject tn connectirn?

MR, SAYPIOL: 9T cnrurse, the record, your Honor,--

MR. KIETNMXN: T am addressing myself to the




MR, SAYFO L: T llkewise am AJCTe-£SIng nyse.7 to

the Ccurt.

L ¢

YT sURT: There is nc cense 1 owcoogtlay it

cr
”
v
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subiect to coarecticn Tecaudse the mrment vou will es

eome pren” that it 1s A rubitshe? article, then, of

W

ccurse, whatever reference 13 rade w'll te ma‘e Lo
certatn exhibit,

MR, UEBETMAY: May et es5]1l *t a rerklished

o}

articla, thea?

THE CAET: I co net thiak you can.

MR, SAYFNL: May I get 3 word 11?

TYE CAURT: I ¢o not think you can becaure the
record 1s absnlutely bare of the fact thet 1t is 3 pubtlished
article.

MR. SAYPOL: T take it then that the Court's
ruling 1s predicated upon the fact that these references
are to exhibits which are not in evidence,

THE COURT: The Court's ruling 1s on its own
motion, as a matter of fact,

MR. SAYPOL: I waant the recerd te shovw then that
I supplement my objectiod by reltersting 1it,

MR, KLEINMAN: May I have an exception to your
Honor's rpling?

Q Refer to the article which is in your hand--




MF. TAYTOL: dratn I o0t ent,

THE COJRT: 45 3 matter o7 fact, the plece n? paper
i you 11ané .,
A wWith recpect teo the place of paper in my hand and
with respect -~
MR, SAYrOl: Juzt a mment. I do ast know
what sort of procecdure that s, referring to a plece